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روزنامه صبح ایران

تحلیل نمایندگان از ساز ناکوک برخی در بهارستان؛ 

مجلس به سمت رادیکالیسم پیش نرود 

پاسخ دفتر آیت الله مکارم به اظهارات ازغدی:

سخنان مزبور برخلاف واقعیات است 

تذكر به وزیر كشور براى حادثه فیضیه

مافی، نماینده تهران خبر داد

شکایت شورای تامین قم 
علیه شعاردهندگان همایش فیضیه

لاریجانی خیال همه را راحت کرد

سوال از رئیس جمهور 
به قوه قضائیه نمی رود

یسه کمیسیون شوراها در مجلس  ات ری ی و ه ض ع
شورای اسلامی با اشاره به جلسه دوهفته گذشته اعضای 
کمیسیون با وزیر کشور گفت: رحمانی فضلی قول داده 
مساله شکایت از شعاردهندگان مراسم فیضیه را دنبال 
کند.پروانه مافی نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی 
و عضو هیات رییسه کمیسیون امور داخلی و شوراها، در 

خصوص تهدید رئیس جمهور در دو مراسم قم و تهران و 
پیگیری های مجلس در این خصوص گفت: همان طور که 
اطلاع دارید، در کمیسیون امور داخلی و شوراها هفته 
گذشته  رحمانی فضلی، وزیر کشور را دعوت کرد تا به 
سوالات نمایندگان پاسخ بدهد.وی افزود:  نمایندگان در 

حوزه های مختلف سوالاتی داشتند...

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: سوال از رییس جمهوری به دلیل عدم ذکر موضوع نقض قانون و استنکاف در 
طرح سوال، قابل ارجاع به قوه قضاییه نیست. علی لاریجانی در جلسه علنی وز چهارشنبه مجلس این مطلب را در پاسخ 
به تذکر علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات مبنی بر ارجاع سوال از رییس جمهوری به قوه قضاییه بیان کرد.لاریجانی 
گفت: این مطلب روشن است، در آیین نامه داخلی مجلس نوشته شده چنانچه اکثریت نمایندگان حاضر از پاسخ رییس 
جمهوری به سوالی قانع نشده باشند و موضوع سوال نقض قانون یا استنکاف از قانون باشد سوال به قوه قضاییه ارجاع 

می شود ولی موضوع هیچ کدام از سوالات نقض قانون و استکاف نبود...
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رئیس سازمان نظام مهندسی استان قم گفت: یکی از موضوعاتی که کیفیت ساخت و ساز 
را در قم تحت تأثیر قرار داده و موجب رواج امضا فروشی می شود، استفاده از مشاوران غیر 
بومی در برخی پروژه های بزرگ است.امین مقومی در گفت وگویی با اشاره به آسیب های حضور 
مهندسین غیر بومی و مشاوران در بخش خصوصی صنعت ساختمان در استان قم، اظهار داشت: 
طبق قانون طراحی و نظارت و اجرا در ساخت وسازها باید با حوزه نظام مهندسی باشد. در این 
عرصه هم قانون شفاف است و هم ظرفیت آن وجود دارد اما در عمل گاهی اتفاق دیگری می افتد.
وی با اشاره به اینکه در دور دوم سفرهای استانی دولت دهم مصوبه ای مبنی بر صدور پروانه برای 
ساختمان هایی که با شرکت های مشاور ساخته شده اند مطرح شده، افزود: این مصوبه به دلیل 

عدم انطباق با قوانین بالادستی غیر قانونی است و...

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: با تغییر کاربری باغ سالاریه برای تاسیس 
شعبه دانشگاه امام صادق)ع( موافقت نکردیم و پیشنهاد تملک زمین توسط شهرداری و 
واگذاری زمین دیگر به این دانشگاه ارائه شده است.محسن بهشتی با اشاره به رشد جمعیت 
استان قم اظهار کرد: رشد جمعیت استان در دهه 50 تا دهه 70 بیشتر از رشد جمعیت در زمان 
کنونی بود، در آن دوره رشد جمعیت قم حتی به بیش از 10 درصد هم رسید، اکنون مهاجرت به 
شهر قم نسبت به گذشته کمتر شده، البته بسیاری از روستاهای قم هم در این سال ها خالی از 
سکنه شده است.وی ادامه داد: در طرح تفصیلی شهر قم چند قطعه آموزشی در بلوار غدیر پیش 
بینی شده است، اما در بسیاری از اوقات، سرعت ساخت واحدهای مسکونی از سرعت ساخت 

کاربری های دیگر پیشی می گیرد...

رئیس سازمان نظام مهندسی استان قم  مطرح کرد

کیفیت سازه های قم 
قربانی حضور مشاوران غیر بومی

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم مطرح کرد

مخالفت با تغییر کاربری 
باغ سالاریه برای تاسیس دانشگاه 

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: به برکت آمادگی نیروی 
هرمز  تنگه  به  ورود  از  قبل  متخاصم  کشورهای  سپاه،  ریایی  د
اضطراب دارند. ظرف یک سال اخیر مطابق حقوق بین الملل رفتار 
کرده اند و اگر فراتر از آن عمل کنند، با مقابله و اقدامات کنترلی 
نیروی دریایی سپاه مواجه خواهند شد. سردار سرلشکر پاسدار 
محمد باقری روز چهارشنبه در بیست و یکمین همایش سراسری 

فرماندهان، مسئولان و مدیران نیروی دریایی سپاه ...

برادر آیت الله هاشمی رفسنجانی با اشاره حواشی مطرح شده 
درباره خانواده اش گفت: خانواده هاشمی به رسایی و منصور ارضی 
گفته بود علیه آیت الله هاشمی رفسنجانی صحبت کنند؟ این ها 
خودشان خودشان را رسوا می کنند.محمدهاشمی در واکنش به 
ادعای اخیر کریمی قدوسی درباره پلاکارد حاشیه ساز قم، اظهار 
کرد: ادعای آن ها تنها به پلاکارد محدود نمی شد، آقای رسایی 

صحبت هایی در این زمینه کرده است...

سرلشکر باقری: 

کشورهای متخاصم برای ورود 
به تنگه هرمز اضطراب دارند 

واکنش محمد هاشمی به برخی حاشیه ها:

دست از سر 
مرده هاشمی هم برنمی دارید؟
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مسئولان اقتصادی 
در حل مشکلات 

باید شب و روز
 نشناسند 

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رئیس جمهور و اعضای هیأت دولت:

8

ولادت امام موسی كاظم )ع( را تبریک می گوئیم

رئیس فراکسیون امید مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه "برخی با ادعای 
خود  به  اپوزیسیون  نقش  نقلابی گری  ا
گرفته اند"، گفت: تضعیف دولت، تضعیف 
نظام است. در شرایط فعلی رمز موفقیت 
بوجودآمده  کدورت های  که  است  ین  ا
بین یاران انقلاب را با بخشش و گذشت 

فراموش کنیم.
محمدرضا عارف در مطلبی در صفحه 
اینستاگرام خود به مناسبت هفته دولت 
و خاطره  یاد  داشت  گرامی  »با  وشت:  ن
شهیدان  بویژه  دولت  گرانقدر  هدای  ش
بزرگوار رجایی و باهنر بر این باورم که همه 
دولت های بعد از انقلاب اسلامی ایران از 

دولت مهندس مهدی بازرگان تا دولت 
هدفشان  همگی  روحانی  آقای  ناب  ج
خدمت به مردم بود، البته در مقطعی از 
این دوران شاهد عقبگرد در روند پیشرفت 
دستاوردهای  و  بودیم  کشور  توسعه  و 
ارزشمندی که دولت اصلاحات در رشد 
اقتصادی به دست آورده بود نه تنها ادامه 
پیدا نکرد بلکه بر اساس آمارهای منتشر 
شده با بی تدبیری و بعضا سوءمدیریت، 
شاخص های رشد اقتصادی روند نزولی 
پیدا کرد.دولت آقای روحانی که در سال 
کار  روی  اصلاح طلبان  حمایت  با   ۹ ۲
آمد، تلاشهای خوبی برای احیای منزلت 
ایرانی در عرصه بین الملل انجام داد که 

در این حوزه موفق بود اما انتظار بود در 
دور جدید شاهد جبران عقب ماندگی های 
محوریت  با  اقتصادی  تحول  و  ذشته  گ
اقتصاد مقاومتی و اسناد بالادستی باشیم 
که متاسفانه این انتظار تاکنون برآورده 
نشده است. به نظرم دولت باید از ظرفیت 
نخبگان کشور استفاده بیشتری کند و 
از طرفی نخبگان نیز دلسوزانه ایده ها و 
راهکارهای خود را برای کمک به دولت به 

دولتمردان ارائه کنند.
هنر نیست که در شرایط سخت فعلی 
برخی که ادعای انقلابی گری دارند نقش 
اپوزیسیون به خود بگیرند و دولت را مورد 
آماج حملات خود قرار دهند .بدانیم که 

تضعیف دولت تضعیف نظام است.شرایط 
دوران جنگ  شرایط  از  علی سخت تر  ف
نیست اگر همدلی و وفاق بین مردم و 
مسئولان و بین تمامی ارکان حاکمیت 
وجود داشته باشد و برادری ها به جای 
مطمئناً  شود  حاکم  کدورت ها  رخی  ب
می توانیم از این مرحله دشوار عبور کنیم.

ایده گفت وگوی ملی که خوشبختانه 
مورد استقبال جریانهای مختلف سیاسی 
قرار گرفته است می تواند موجب اعتماد 
سازی و بازگرداندن امید به مردم باشد.رمز 
موفقیت این است که کدورتهای بوجود 
آمده بین یاران انقلاب را با بخشش و 

گذشت فراموش کنیم.«

عارف: کدورت ها را فراموش کنیم

تضعیف دولت، تضعیف نظام است 

امام جمعه موقت تهران تأکید کرد 
جلسه سؤال از رئیس جمهور نشان داد 
مشکل واقعی مردم معیشتی و مسأله 
اصلی است که نباید حاشیه سازی ها 
این مسأله اصلی را تحت الشعاع قرار 

دهد.
در  خاتمی  احمد  سیّد  یت الله  آ
دیدار  تهران  نمازجمعه  طبه های  خ
معظّم  مقام  با  دولت  هیأت  عضای  ا
رهبری را مورد اشاره قرار داد و با بیان 
اینکه سیره امام)ره( و مقام معظّم رهبری 
این بوده و هست که از دولت های بعد 
از انقلاب حمایت کرد ه اند، تصریح کرد: 
این حمایت، پشتوانه منطقی و برهانی 
دارد. خاتمی ادامه داد: دولت، منتجب 
مردم است و حمایت از آن ها در حقیقت 
احترام به مردم است. پتشوانه دوم این 
است که اداره کشور ۸۰ میلیونی کار 
آسانی نیست؛ همه باید کمک کنند تا 
دولتمردان که در وسط میدان هستند 
گره کار مردم را بگشانید.وی، یکی از 

حمایت  را  دولت  از  حمایت  اه های  ر
دیدن  داشت:  اظهار  و  اصحانه خواند  ن
خوبی ها و تکریم و تشویق آن ها از یک 
طرف و اینکه اگر نارسایی و نقاط ضعف 
دیده شد، نقد منصفانه داشته باشیم و 
اگر طرحی برای حل مشکلات وجود 
دارد عرضه کنیم، از طرفی دیگر باید به 
کار گرفته شود.خاتمی، دولتمردان در 
نظام اسلامی را تابلوی نظام دانست و 
تصریح کرد: اگر آن ها خوب عمل کنند، 
پای سبد نظام ریخته می شود و چنانچه 
د عمل کنند پای سبد نظام ریخته  ب
دولتمردان  اینکه  بیان  با  ی شود.وی  م
بایستی در تراز انقلاب اسلام عمل کنند، 
تراز  دولتمردان  ویژگی  هفت  بیان  ه  ب
انقلاب پرداخت و گفت: بینش آن ها این 
است که مسئولیت را امانت می دانند نه 
لقمه چرب. چنین کسی، اختلاس در 
کارش نیست، حقوق نجومی در کارش 
نیست.  کارش  در  پارتی بازی  یست.  ن
صاحبان بینش لقمه چرب هستند، که 

آن رذایل را دارا هستند.امام جمعه موقت 
تهران ادامه داد: دولتمرد اسلامی دغدغه 
مأموریت  اصلاً  دارد.  را  دین  سترش  گ
حکومت دینی، صاف کردن جاده دین 
و ارزش های دینی است. دولتمرد در تراز 
انقلاب، دغدغه تحقق عدالت اجتماعی 
دارد.وی، چهارمین ویژگی دولتمرد در 
راز انقلاب اسلامی را این دانست که  ت
مردم را مخدوم و خود را خادم مردم 
می داند.خاتمی با بیان اینکه دولتمرد 
نظام اسلامی قانونمدارانه عمل می کند 
و خودش در خط مقدم عمل به قانون 
است، افزود: چنین فردی، شایسته سالار 
است نه قبیله سالار، نه فرزندسالار، نه 
حزب سالار و نه باندسالار. هرکه شایسته 
است جایگاه دارد. همچنین زندگی اش 
هم سان با محرومین است. وی، جلسه 
سؤال از رئیس جمهور را مورد اشاره قرار 
داد و با بیان اینکه این جلسه، نمایش 
زیبای مردمسالاری بود، تصریح کرد: 
آنچه در مجلس رخ داد، جدّی بود و 

سؤال  واقعاً  نمایندگان  نبود.  مایشی  ن
جدی  هم  جمهور  رئیس  و  ردند  ک
وارد صحنه شد. هم متانت در گفتار 
نمایندگان و رفتارشان بود هم در گفتار 
و رفتار رئیس جمهور.خاتمی با یادآوری 
اینکه از پنج سؤال، نمایندگان از یک 
پاسخ قانع شدند و از چهار سؤال دیگر 
قانع نشدند، اظهار داشت: معلوم می شود 
بین انتظارات نمایندگان و واقعیت های 
موجود، خلاء وجود دارد و دولت باید با 
تلاش شبانه روزی این خلاء را پر کند.
وی با بیان اینکه دشمن در پی دعوا 
بود و می خواست روز سه شنبه دعوای 
نمایندگان را شاهد باشد، تصریح کرد: 
رفتار متین نمایندگان و رئیس جمهور 
ادامه  گذاشت.خاتمی  ناکام  را  ن ها  آ
داد: این جلسه نشان داد که مشکل 
است.  معیشتی  مشکل  مردم  اقعی  و
این مسأله، مسأله اصلی است. نباید 
را  اصلی  مسأله  این  اشیه سازی ها،  ح

تحت شعاع قرار دهد.

آیت الله خاتمی در خطبه های نمازجمعه تهران:

رفتار متین نمایندگان و رئیس جمهور دشمنان را ناکام گذاشت

در نظر دارد نسبت به خرید آسفالت و جدول و اجرای 
فاصل  و جدول گذاری حد  و عملیات آسفالت  زیرسازی 
خیابان زرنان بالا به پایین به متراژ تقریبی 1700 متر مربع با 
برآورد اولیه 3/800/000/000 ریال از طریق مناقصه عمومی و 

عقد پیمان با پیمانکار حائز صلاحیت اقدام نماید.
متقاضیان می توانند ظرف مدت 10 روز کاری از تاریخ چاپ 
نوبت دوم آگهی از مورخ 97/06/10 که به فاصله یك هفته از 
نوبت اول مورخ 97/06/03 چاپ خواهد شد با مراجعه به دفتر 
شورای بخش مرکزی شهرستان قدس واقع در : شهرقدس - 
خیابان 45 متری انقلاب - ساختمان بخشداری مرکزی قدس 
با ارائه معرفی نامه نسبت به دریافت و تحویل اوراق مناقصه 

اقدام نماید.
- خرید اوراق مناقصه به مبلغ 000/500 ریال قابل واریز به 

حساب 0106573600008 بانك ملی ایران شعبه مرکزی
- سپرده شرکت در مناقصه معادل 5٪براورد اولیه می باشد.
- سپرده نفرات اول تا سوم تا زمان انعقاد قرارداد مسترد 

نمی گردد.
- شورای بخش در رد یا قبول پیشنهادها مختار است.

- هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه است.
- پرداخت مبلغ قرارداد بصورت 50٪ نقد و 50٪ تهاتر می 

باشد.
- سایر جزئیات در اسناد مناقصه قید گردیده است.

شوراى بخش مركزى قدس

شورای بخش مرکزی قدس

آگهی مناقصه عمومی ) نوبت دوم(
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قانون اساسی و فرجام 
سوال از رئیس جمهور 

رییس جمهور با حضور در مجلس به سوالات اقتصادی 
نمایندگان در5 محور پاسخ داد، با رای گیری نهایی مجلس 
شورای اسلامی در 4 سوال از 5سوال مطرح شده قانع نشد 

و این سوال حقوقی مطرح شده که بعد از این ماجرا چه اتفاقی رخ خواهد داد؟ آیا 
این مسئله تبعاتی برای رئیس جمهور خواهد داشت؟آیا موضوع به قوه قضاییه جهت 
رسیدگی به تخلفات وجرایم ارجاع میگردد ؟ این مطلب درصدد پاسخ گویی به این 

ابهامات از منظر حقوقی است. 
مهمترین اصل های از قانون اساسی که به موضوع سوال جمهور و یا موضوع استیضاح 
وعدم کفایت رییس جمهور میپردازند اصل ۸۸ و و۸۹ و11۰هم چنین اصل 14۰ قانون 

اساسی وایین نامه مجلس شورای اسلامی مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
 سوال و استیضاح وعدم کفایت رییس جمهور ازمنظر قانون اساسی:

 اصل ۸۸ :
در هر موردی که حد اقل یک چهارم کل نمایندگان مجلس شورای اسلامی از رئیس 
جمهور و یا هریک از نمایندگان از وزیر مسول در بارۀ یکی از وظایف آنان سوال کنند ، 
رئیس جمهور یا وزیر موظف است در مجلس حاضر شود و به سوال جواب دهد و این 
جواب نباید در مورد رئیس جمهور بیش از یک ماه و در مورد وزیر بیش از ده روز به تاخیر 

افتد مگر با عذر موجه به تشخیص مجلس شورای اسلامی اصل ۸۹:
1- نمایندگان مجلس شورای اسلامی می توانند در مواردی که لازم می دانند هیئت 
وزیران یا هر یک از وزرا را استیضاح کنند، استیضاح وقتی قابل طرح در مجلس است که 
با امضای حداقل ده نفر از نمایندگان به مجلس تقدیم شود. هیئت وزیران یا وزیر مورد 
استیضاح باید ظرف مدت ده روز پس از طرح آن در مجلس حاضر شود و به آن پاسخ 
گوید و از مجلس رأی اعتماد بخواهد. در صورت عدم حضور هیئت وزیران یا وزیر برای 
پاسخ، نمایندگان مزبور درباره استیضاح خود توضیحات لازم را می دهند و در صورتی که 
مجلس مقتضی بداند اعلام رأی عدم اعتماد خواهد کرد. اگر مجلس رأی اعتماد نداد 
هیئت وزیران یا وزیر مورد استیضاح عزل می شود. در هر دو صورت وزرای مورد استیضاح 
نمی توانند در هیئت وزیرانی که بلافاصله بعد از آن تشکیل می شود عضویت پیدا کنند. 
۲- در صورتی که حداقل یک سوم از نمایندگان مجلس شورای اسلامی رئیس جمهور 
را در مقام اجرای وظایف مدیریت قوة مجریه و اداره امور اجرایی کشور مورد استیضاح 
قرار دهند، رئیس جمهور باید ظرف مدت یک ماه پس از طرح آن در مجلس حاضر شود 
و در خصوص مسائل مطرح شده توضیحات کافی بدهد. در صورتی که پس از بیانات 
نمایندگان مخالف و موافق و پاسخ رئیس جمهور، اکثریت دو سوم کل نمایندگان به عدم 
کفایت رئیس جمهور رأی دادند مراتب جهت اجرای بند ده اصل یکصد و دهم به اطلاع 
مقام رهبری می رسد.در اصل یکصد و دهم قانون اساسی نیز در بند دهم راجع به عزل 
رئیس جمهور که از وظایف و اختیارات رهبری است دو موجب پیش بینی نموده است: 
حکم دیوانعالی کشور به تخلف رئیس جمهور از وظایف قانونی با در نظر گرفتن مصالح 

کشور یا رای مجلس شورای اسلامی به عدم کفایت وی براساس اصل ۸۹ است.
در اصل یکصد و چهلم نیز قانونگذار مقرر می دارد:

رسیدگی به اتهام رئیس جمهور و معاونان او و وزیران در مورد جرایم عادی با اطلاع 
مجلس شورای اسلامی در دادگاههای عمومی دادگستری انجام می شود' با توجه به این 

اصول سه گروه اتهامی برای رئیس جمهور قابل تصور است:
الف- جرائم عادی

ب- جرائم سیاسی مطبوعاتی
ج- تخلف یااستنکاف از وظایف قانونی

قانون اساسی تکلیف دو گروه اول و سوم را مشخص کرده است. اولین موضوعی که 
قانون اساسی مشخص می کند صلاحیت مراجع قضایی برای رسیدگی به اتهامات مزبور 

است. برابر اصول فوق الذکر:
1- رئیس جمهور اختیاری در پاسخ دادن یا ندادن به سوال نمایندگان ندارد و موظف 
است به سوال آنان پاسخ دهد.چرا که اگر رئیس جمهور سوال نمایندگان مجلس را بدون 
پاسخ گذارد مجلس ممکن است به سراغ اصل ۸۹ قانون اساسی رفته و استیضاح رئیس 

جمهور را در دستور قرار دهد.که این امر تبعات زیانباری برای وی خواهد داشت.
۲- رئیس جمهور برای پاسخ دادن به سوالات نمایندگان باید درمحل مجلس شورای 
اسلامی حاضر شود و احیانا تقریر و ارسال پاسخ به مجلس کافی و مجاز نمیباشد بلکه 

شخصا باید در مجلس برای پاسخگوئی حاضر شود.
3- رئیس جمهور در مقابل تکالیف فوق حق دارد تا یک ماه برای پاسخ به سوالات و 
حضور در مجلس تاخیر نماید به عبارت دیگر وی میتواند از مهلت یک ماهه ای که اصل 

۸۸ برای او در نظر گرفته استفاده کند.
4- رئیس جمهور فقط در صورتی میتواند بیش از یک ماه از دادن پاسخ و حضور در 
مجلس امتناع نماید که عذر موجهی داشته باشد . تشخیص موجه یا غیر موجه بودن عدم 
حضور رئیس جمهور با مجلس است .چنانچه در صورت عدم حضور و پاسخ ، مجلس آن 

را غیر موجه تشخیص دهد ممکن است رای به استیضاح او بدهد.
5- تخلف از وظایف قانونی، امری اداری است و جرم محسوب نمی شود. ضمانت 
اجرایی آن عزل به وسیله رهبری در صورت مصلحت کشور است. به طور مثال اگر 
رئیس جمهور متهم شود که قانونی را امضا نکرده و یا نتیجه همه پرسی را امضا ننموده 
و یا تصمیماتی خارج از وظایف قانونی خود اتخاذ نموده است در دیوان عالی کشور قابل 
رسیدگی است. این محاکمه جنبه اعلامی دارد و نتیجه ای جز گزارش به رهبری جهت 
اتخاذ تصمیم در اعمال بند ده اصل یکصد و دهم نخواهد داشت. اگر ادعای علیه رئیس 
جمهور ناظر به تخلف از وظیفه قانونی و نیز جرم عادی باشد این دو موضوع را باید تفکیک 
نمود. نه صلاحیت دیوان نسبت به جرائم عادی توسعه می یابد و نه صلاحیت دادگاههای 

عمومی در مورد تخلف از وظایف قانونی قابل توسعه است.
6- در مورد اتهامات عادی، اصل 14۰، دادگاههای عمومی دادگستری را صالح می داند 
در مورد تخلف از وظایف قانونی- که به نظر می رسد ماهیت غیرکیفری دارد - دیوان عالی 
کشور را صالح به رسیدگی دانسته است. مطابق اصل یکصد و چهلم، رسیدگی به جرائم 
عادی با اطلاع مجلس شورای اسلامی صورت می گیرد لکن در آیین نامه داخلی مجلس 
و یا قانون وظایف و اختیارات رئیس جمهور مصوب 1365 و نیز در آئین دادرسی کیفری 

چگونگی این امر یعنی اطلاع مجلس، ذکر نشده است.
سوال ویا موضوع استیضاح وعدم کفایت رییس جمهور ازمنظرآیین نامه داخلی 
مجلس : برابر ماده ۲1۲ قانون آیین نامه داخلی مجلس که در فصل نظارت آن آمده؛ 
در صورتی که حد اقل یک چهارم کل نمایندگان بخواهند در باره یکی از وظایف رئیس 
جمهوری سؤال کنند باید سؤال خود را به طور صریح، روشن و مختصر و همگی با امضا 
در اختیار رئیس مجلس قرار دهند.رئیس مجلس نیز موضوع را به کمیسیون تخصصی 
مربوطه ارجاع می کند و کمیسیون وظیفه دارد حداکثر ظرف یک هفته با حضور نماینده 
معرفی شده رئیس جمهور و نماینده منتخب سوال کنندگان تشکیل جلسه دهد که در 

این جلسه نماینده رئیس جمهور پاسخ را از طرف رئیس جمهور ارائه می کند.
بعد از گذشت یک هفته اگر هنوز حداقل یک چهارم نمایندگان کل مجلس که طرح 
سؤال از رئیس جمهور را امضا کرده اند از سو خود منصرف نشده باشند، رئیس مجلس 
وظیفه دارد در اولین جلسه سوال آنها را قرائت و سریعا برای رئیس جمهور ارسال کند. 
گفتنی است این سؤال ظرف 4۸ ساعت تکثیر و در دسترس نمایندگان قرار خواهد 
گرفت.در تبصره یک این ماده آمده که تعداد سؤالات نباید از پنج سؤال بیشتر باشد و در 
تبصره ۲ آن نیز ذکر شده که پس از ارسال سؤال یا سؤالات برای رئیس جمهور، کاهش 
امضاها سبب خروج سؤال یا سؤالات از دستور نمی شود.در ماده ۲13 آیین نامه داخلی 
مجلس نیز آمده که رئیس جمهور موظف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ دریافت 
سؤال در جلسه علنی مجلس حضور یافته و به سؤال مد نر نمایندگان پاسخ دهد مگر 

اینکه عذری داشته باشد که مجلس موجه بودن آن را تشخیص دهد.
مدت طرح سؤال یا سؤالات از طرف نمایندگان منتخب سؤال کنندگان حداکثر 3۰ 
دقیقه و مدت پاسخ رئیس جمهور حداکثر یک  ساعت است که طرفین می توانند وقت 
خود را به دو بخش تقسیم کنند که در این صورت همه سؤالات و پاسخ ها در بخش اول 
وقت هر یک از دوطرف بیان می شود و در بخش دوم ابهامات سؤال کنندگان و پاسخ های 
رئیس جمهور مطرح خواهد شد.در تبصره این ماده آمده که پس از این مرحله، درباره 
پاسخ رئیس جمهور به هر یک از سؤالات از نظر قانع کننده بودن به صورت جداگانه 
رأی گیری می شود.در نهایت چنانچه اکثریت نمایندگان حاضر در جلسه از پاسخ رئیس 
جمهور به سؤالی قانع نشده باشند و موضوع مورد سؤال، نقض قانون و یا استنکاف از 
قانون محسوب شود، آن سؤال به قوه قضاییه ارسال می شود.بر اساس تبصره ماده ۲31 
قانون آیین نامه داخلی مجلس موضوع به روشنی مشخص شده است، »چنانچه اکثریت 
نمایندگان حاضر در جلسه از پاسخ رئیس جمهور به سوالی قانع نشده باشند و موضوع 
مورد سوال، نقض قانون یا استنکاف از قانون محسوب شود، آن سوال به قوه قضاییه 
ارسال می شود.« براساس مفاد مفاد فوق الذکر درصورتی موضوع به قوه قضاییه ارجاع 
میگردد که نقض قوانین یااستنکاف از قانون صورت گرفته باشد ولازمه این امر انطباق 
عملکردها وسنجش ان اقدامات براساس نص قوانین واینکه ایاسوجریانی ویا نقض قانونی 
صورت گرفته است .تا ارحیث جرایم ارتکابی رسیدگی لازم توسط قوه قضاییه صورت 
گیردبا توجه به اینکه سوال کننده ها در جریان طرح سوال، به نقض قانون اشاره نکردند، 
عدم اقناع از پاسخ رئیس جمهور، استکاف از قانون یا نقض قانون نیز محسوب نمی شود.با 
توجه به بررسی حقوقی میتوان گفت که درحال حاضر بحث عدم کفایت رئیس جمهور 
موضوعیتی ندارد؛ زیرا نیاز به طی تشریفات قانونی مربوطه وفق قانون اساسی وآیین نامه 
مجلس میباشد وارجاع گزارش سوال از رییس جمهور به قوه قضاییه نیز باتوجه به عدم 
وقوع جرم یا استنکاف از قانون واحصاء عناوین و انطباق ان با قوانین عادی نظیر قانونئ 

مجازات اسلامی واحراز جرایم ویا استنکاف از قوانین منتفی است.
* مدیرکل پژوهش وبررسی های خبری ایرنا 

پاسخ دفتر آیت الله مکارم به اظهارات ازغدی:

سخنان مزبور برخلاف واقعیات است 
پیرو انتشار بیانیه آیت الله مکارم شیرازی پیرامون گردهمائی مدرسه فیضیه قم، 
سوالاتی از سوی برخی مخاطبین پایگاه اطلاع رسانی دفتر این مرجع تقلید مطرح 

شد که پاسخ داده شده است.
ه گزارش ایسنا، پایگاه اطلاع رسانی دفتر آیت الله مکارم شیرازی به نکات  ب
هفتگانۀ ای به عنوان نمونه هایی که عیناً از نوار سخنرانی ازغدی پیاده شده اشاره و پیش 
از پاسخ یادآور شده است: این گویندۀ محترم که سوابق خوبی دارد در مدرسۀ فیضیه 
در سخنرانی خود مطالبی را عنوان کرد که نشان می دهد، متأسفانه هیچ آگاهی از 
 ـایشان می گوید: »ریشۀ سکولاریزم در  وضع حوزۀ علمیه ندارد، به عنوان نمونه؛1
حوزه است، سکولاریزم یعنی چه؟ یعنی تفکیک دین از حکومت و دولت و تمدن، 
تفکیک نظری وقتی است که شما حرفی ندارید«.این در حالی است که انقلاب از 
حوزه های علمیه برخاسته و الان هم مهم ترین پشتیبان انقلاب حوزه های علمیه و 
مراجع بزرگ هستند. اگر اقلیت کوچکی در حوزه خلاف این عمل می کنند، آن را 
 ـایشان  نمی شود به حوزه تسرّی داد، بیشترین شهیدان انقلاب را حوزویان دادند.۲
 ـدر قم، نجف، مشهد   ـنه یک درس خارج فقه  می گوید: »شما پنج تا درس خارج 
و اصفهان دارید که پرسش ها را از بیرون بگیرد«.این در حالی است که در بسیاری از 
دروس خارج حوزۀ علمیه مخصوصاً مراجع و بویژه حضرت آیت الله العظمی مکارم 
شیرازی مسائل مستحدثه را عنوان کرده و پاسخ لازم را فراهم نمودند و کتاب های 
زیادی در این زمینه نوشته و منتشر شده که تمام پرسش ها را از بیرون گرفته اند و 
 ـایشان  لیست این کتاب های چاپ شده حداقل به یکصد و پنجاه کتاب می رسد.3
می گوید: »هنر نیست که هی طهارت و نجاست و طواف و اینها را بگویند و هزار 
بار گفتند و هزار و یکمین بار آنها را بگویند«.جواب: این یک نوع بی اعتنایی به فقه 
جواهری است که مورد توجه امام راحل)قدس سره( و همه علما بوده و هست و در 
همین مسائل هم حرف برای گفتن بسیار دارند که در آینده به شرح آن می پردازیم.4ـ 
ایشان می گوید: »من شنیدم هفتصد، هشتصد رساله در قم می خواهند بدهند، ما 
اصلًا هفتصد تا مرجع می خواهیم؟ این جور که کارخانه انبوه تولید مرجع تقلید شروع 
شده، این که کاری نشد؟«.اولا: این عدد کاملًا خلاف واقع است. یک دهم آن هم 
صحیح نیست. معلوم نیست از کجا این عدد را گرفته اند. ثانیاً: آیا تعبیر به »کارخانه 
انبوه تولید مرجع تقلید« توهین به مرجعیت محسوب نمی شود؟!این گوینده محترم 
می گوید: »چهارتا شرح و حاشیه را می خوانی و همان ها را می گویی و مرجع می 
شوی!«.این هم سخن عجیبی است. بزرگان مراجع بعد از 4۰ یا 5۰ سال به آن مقام 
می رسند و در گذشته هم چنین بوده است. مرحوم شیخ انصاری سخن معروفی 
 ـایشان می  دارد می گوید: »رسیدن به اجتهاد از طول جهاد هم سخت تر است«.6
گوید: »اغلب اینهایی که می خواهند رساله بدهند، هفتصد تا و هشتصد تا و هزار تا، 
اغلب هیچ چیز برای گفتن ندارند، این که می گویند جمهوری اسلامی ناکارآمد است 
و سیستمش درست نیست، یکی همین بی سوادی هاست«.باز همان عدد بی اساس 
تکرار شده و از آن بالاتر هم رفته است. تعبیر به بیسوادی در مورد فضلا و مدرسین 
حوزه توهین آشکاری است. البته نظر ایشان توهین نبوده ولیکن خواننده از این تعبیر، 
توهین می فهمد. به علاوه این که گفته است سخنی برای گفتن ندارند، اتفاقا درست 
خلاف آن است، اگر کتاب هایی که در حوزه چاپ شده مطالعه شود، نشان می دهد 
 ـایشان می گوید: »اینها اصلًا جواب ندارند. اصلًا نمی  همه چیز برای گفتن دارند.7
دانند مظان پاسخگویی به این مسائل در کدام بخش قرآن و احادیث است«.این هم 
گفتار عجیبی است که نشان می دهد گویندۀ محترم ابدا اطلاعی درباره وضع حوزه 
ندارد. کدام مسأله است که در جامعه مطرح شده و جواب آن در دروس مراجع بزرگ 
و مدرسین سطوح عالی نیامده است.امیدواریم هنگام قضاوت، خدا را در نظر بگیریم و 
از روی اطلاع و بدون حب و بغض قضاوت کنیم.مایل نبودیم این مسائل تلخ بازگو شود 
اما اصرار جمعی از پرسشگران سایت ما، ما را وادار کرد.ما این گوینده را هرگز متهم 
به سوء نیت نمی کنیم، ولی سخنان مزبور برخلاف واقعیات است.خداوند عاقبت امر 

همه ما را ختم به خیر کند.

آیت الله سبحانی: 

طلبه نباید در 
دسته بندی های سیاسی قرار گیرد 

آیت الله جعفر سبحانی از مراجع عظام تقلید گفت: طلبه و عالم نباید در دسته 
بندی های سیاسی قرار گیرد چرا که موجب کاهش مقام و ارزش آنها می شود. 

آیت الله جعفر سبحانی روز چهارشنبه در مراسم آغاز سال تحصیلی حوزه های 
علمیه استان تهران در حرم حضرت عبدالعظیم )ع( اظهار داشت: طلاب سطح آگاهی 
خود را در تمامی زمینه ها افزایش دهند تا در صورت بروز اختلاف میان احزاب در رفع 
مشکلات و اختلافات آنها اقدام کنند. وی عنوان کرد: کسانی که وارد حوزه می شوند 
باید در ابتدا هدف خود را مشخص کرده تا به نتیجه مطلوب و موثری دست یابند. 
این مرجع تقلید افزود: کم کاری در پژوهش و مطالعه نمی تواند طلاب را در ردیف 
شیخ مفید، علامه حلی و شیخ طوسی قرار دهد، بنابراین طلاب باید حداقل هشت 
ساعت کار علمی و مطالعه داشته باشند تا به نتایج مطلوبی دست یابند. وی یادآور 
شد: اگر طلبه ای بخواهد سرباز امام زمان)عج( باشد و از دین و اسلام در برابر فضای 
مجازی دفاع کند باید توان بیشتری داشته باشد. آیت الله سبحانی با بیان اینکه انسان 
باید عالم به زمان خود باشد، عنوان کرد: امروزه در شرایطی قرار داریم که دشمنان در 
فضای مجازی علیه مرجعیت اقدام می کنند، بنابراین توجه به مسائل عقلی، تدابیر و 
فلسفه بهترین سلاح برای مقابله با دشمنان است. وی تاکید کرد: آگاهی داشتن به 
مسائل سیاسی برای طلاب لازم است و آنها نباید چشم خود را به روی همه مسائل 
و رویدادها ببندند و بی تفاوت باشند. این مرجع تقلید با بیان اینکه تهران ثقل مسائل 
عقلی و کلامی است، گفت: در شرایط کنونی باید مسائل کلامی جدید را با حساسیت 
بیشتری دنبال کرد، زیرا با مسائل عقلانی و کلامی می توان شبهات را رفع کرد. آیت 
الله سبحانی با بیان اینکه عمامه گذاری در حوزه ها جدی گرفته شود، اظهارداشت: 
طلاب پس از طی مراحل آموزشی باید به لباس روحانیت ملبس شوند و افرادی که به 
لباس روحانیت ملبس نمی شوند هدف واقعی خود را درک نکرده اند. وی با بیان اینکه 
همه باید پشتوانه نظام باشند، گفت: طلبه ای که درسش تمام می شود باید معمم شده 

و لباس مقدس روحانیت را به تن کرده و سرباز رسمی امام زمان )عج( باشد. 
 

محمدعلی وکیلی خبر داد: 

طرح عفو عمومی، در جلسه بعدی 
مجلس اعلام وصول می شود 

یک عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی اعلام کرد طرح دوفوریتی عفو 
عمومی در جلسه بعدی مجلس شورای اسلامی در دستور کار قرار خواهد گرفت. 

محمدعلی وکیلی، نماینده تهران و عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی به 
ایرناپلاس گفت: »قرار بود طرح عفو عمومی و طرحی مشابه که پیشتر از آن به هیأت 
رئیسه آمده بود، در جلسه امروز در دستور کار مجلس قرار گیرد، اما چون دستور جلسه 
طول کشید به امروز نرسید.« به گفته وکیلی این دو طرح در جلسه بعدی مجلس در 
دستور کار نمایندگان قرار خواهد گرفت. جلسه بعدی مجلس یک شنبه هفته آینده 
11 شهریورماه برگزار می شود.محمدجواد فتحی، عضو کمیسیون قضایی و حقوقی 
مجلس و نماینده تهران، ۲3 خردادماه امسال به اعتمادآنلاین گفته بود که طرح عفو 
عمومی با بیش از هفتاد امضا به هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی ارائه شده است.

به گفته فتحی در این طرح عفو عمومی، تخفیف و تبدیل برخی مجازات ها و 
همچنین مصونیت ایرانیان مقیم خارج از کشور از تعقیب قضایی پیش بینی شده است.

او گفته بود: »عفو عمومی جزو اختیارات قانونگذار است و همان طور که قانونگذار 
می تواند عنوان مجرمانه تعیین کند، می تواند نسبت به برخی مجازات ها هم فرمان 

عفو صادر کند.« 

رییس کل دیوان محاسبات:

حقوق مدیران دیوان محاسبات زیاد نیست 
رییس کل دیوان محاسبات گفت: حقوق مدیران دیوان محاسبات زیاد نیست اما 
همیشه در زمان رسیدگی به تخلفات و جدی شدن نظارت ها، عده ای برای عوض 

کردن مسیر پرونده ها این اتهامات را مطرح می کنند. 
عادل آذر روز چهارشنبه پس از شورای اداری گلستان و جلسه پرسش و پاسخ 
کارشناسی با مدیران استان به خبرنگار ایرنا افزود: شایعات و انگ زدن به مدیران دیوان 
محاسبات تغییری در روند پیگیری تخلفات نخواهد داشت. رییس دیوان محاسبات 
اضافه کرد: تخصصی ترین و حرفه ای ترین گزارش ها در زمان رسیدگی به تخلفات 
تهیه و در اختیار مسوولان بالا دستی قرار گرفت تا اتخاذ تصمیم با آگاهی کامل انجام 
شود. آذر تصریح کرد: در مجموع سلامت مالی مدیران کشور بالا و در دنیا کم نظیر 
است و نمی توان تخلف چند نفر و سوء استفاده از جمله در موضوع دریافت حقوق 
های نامتعارف را به حساب مجموعه مسوولان پاک دست تعمیم داد.وی همچنین به 
درآمدهای نفتی کشور طی بهار امسال اشاره کرد و گفت: فروش نفت در سه ماهه اول 
سال روزانه ۲ میلیون و ۲۹۰ هزار بشکه بود که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
17.7 درصد رشد داشت. وی افزود: در بودجه امسال قیمت فروش نفت 55 دلار پیش 
بینی شده اما بشکه ای 7۰ دلار فروخته شد که مازاد آن روانه خزانه شد و باید تلاش 

کنیم از این منابع در زمان مضیقه مالی به درستی استفاده شود.

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: 
سوال از رییس جمهوری به دلیل عدم ذکر 
موضوع نقض قانون و استنکاف در طرح 

سوال، قابل ارجاع به قوه قضاییه نیست. 
وز  علنی  جلسه  در  لاریجانی  لی  ع
چهارشنبه مجلس این مطلب را در پاسخ 
ه تذکر علیرضا سلیمی نماینده مردم  ب
محلات مبنی بر ارجاع سوال از رییس 
جمهوری به قوه قضاییه بیان کرد.لاریجانی 
گفت: این مطلب روشن است، در آیین 
نامه داخلی مجلس نوشته شده چنانچه 
اکثریت نمایندگان حاضر از پاسخ رییس 
جمهوری به سوالی قانع نشده باشند و 
موضوع سوال نقض قانون یا استنکاف از 
قانون باشد سوال به قوه قضاییه ارجاع می 
شود ولی موضوع هیچ کدام از سوالات 
نقض قانون و استکاف نبود.وی اضافه کرد: 
برخی از آقایان لابه لای صحبت هایشان 
ولی  داشتند،  نقض  موارد  به  شاراتی  ا
موضوع سوال این نبود، اگر می خواستند 
این کار را بکنند باید ردیفی از سوالاتشان 
این بود که نقض قانون و استنکاف از 
قانون این است که در این صورت امکان 
ارجاع به قوه قضاییه وجود داشت و گرنه 
این سوالات قابل ارجاع نیست. علیرضا 
سلیمی نماینده محلات در تذکری در 
جلسه امروز مجلس گفت: در ماده ۲13 
آیین نامه داخلی مجلس آمده اگر اکثریت 
نمایندگان حاضر در جلسه از پاسخ رییس 
جمهوری به سوالی قانع نشده باشند و 
یا استنکاف  قانون  وضوع سوال نقض  م
باشد آن سوال به قوه قضاییه ارسال می 

شود.وی افزود: سوال ما این است که چه 
کسی باید تشخیص دهد که سوال باید به 
قوه قضاییه ارسال شود، آیین نامه در این 
جا مسکوت است.سلیمی گفت: در این 
زمینه مجلس باید تصمیم بگیرد، افکار 
عمومی منتظر است که نتیجه را مشاهده 
کند، شما به عنوان رییس مجلس چه ساز 
و کاری ارائه می کنید؟وی اظهار داشت: 
هر کسی مصاحبه ای می کند و چیزی 
می گوید و یک فضای در هم گسیخته ای 
امروز حاکم شده است. سلیمی ادامه داد: 
به مرکز پژوهش ها دستور دهید گزارشی 
در مورد این نقض قانون ها ارائه کند، ما 
به عنوان نمایندگان ملت چه کنیم، شما 

دستور دهید آمارها را به ما ارائه دهند.
* نمایندگان در سوال از رییس 
ذکر  را  استنکاف  عنوان  مهوری  ج

نکرده اند 
همچنین حسینعلی حاجی دلیگانی 

فراکسیون  مرکزی  شورای  ضو  ع
مایندگان ولایی مجلس در تذکری با  ن
داخلی  آیین نامه  ماده ۲13  به  ستناد  ا
مجلس اظهارداشت: تخلفات زیادی در 
قانون توسط رییس جمهوری و  اجرای 
هیات دولت رخ داده که نتیجه آن در 
ارضایتی نمایندگان در جلسه روز سه  ن
شنبه ظهور کرد و ۲۰۰ نماینده با رای 
خود به پاسخ های رییس جمهوری نشان 

دادند. 
وی ادامه داد: قانون مبارزه با کالا و ارز، 
اجرای قانون برنامه پنجم توسعه، قانون 
سیاست های کلی اصل 44قانون اساسی، 
قانون اقتصاد مقاومتی، قانون کسب و کار، 
قانون رفع موانع تولید، اصلاح مجوزهای 
الکترونیک  ایجاد دولت  و  کسب و کار 
نقض  رییس جمهوری  و  دولت  وسط  ت
شده است. نماینده مردم شاهین شهر در 
مجلس تاکید کرد: کمیسیون های متعدد 

استنکاف  درباره  هایی  گزارش  جلس  م
رییس جمهوری  توسط  قانون  نقض  ا  ی
و هیات دولت منتشر کردند، همچنین 
دیوان محاسبات و مرکز پژوهش ها هم 
گزارش های مشابه دارند. حاجی دلیگانی 
گفت: مجموع این گزارش ها باید با هم 
ترکیب شوند و موارد نقض و استنکاف 
دولت و رییس جمهوری جمع بندی و 
برای رسیدگی به قوه قضاییه ارسال شود. 
وی خطاب به رییس مجلس اظهارداشت: 
آیا سوال از رییس جمهوری کار عبثی بود؟ 
لاریجانی نیز در پاسخ به این تذکر گفت: 
شما می توانید در موارد ذکر شده مطابق 
اما در  آیین نامه عمل کنید  ماده ۲36 
قالب سوال از رییس جمهوری نمی توانید 
از  سوال  کرد:  تاکید  وی  کنید.  چنین 
رییس جمهوری کار عبثی نبود اما قانونا 

نمی توانید چنین کنید. 
سوالات  عناوین  در  اگر  افزود:  و 
موضوع  صراحتا  جمهوری  رییس  از 
استنکاف یا نقض قانون آورده شده بود، 
امکان ارسال به قوه قضاییه وجود داشت، 
سوال  طرح  در  موضوعی  چنین  ولی 
ذکر نشده است. رییس مجلس شورای 
اسلامی نیز در پاسخ به این تذکر گفت: 
در عنوان سوال ذکر نشده که قانون از 
سوی رییس جمهوری اجرا نشده از این 
رو ما نمی توانیم مشروح مذاکرات را به قوه 
قضاییه ارسال کنیم بلکه باید در عنوان 
آن دقیقا استنکاف از قانون ذکر می شد 
البته در حال حاضر هنوز این موضوع را رد 
نکرده و در هیات رییسه بررسی می کنیم. 

عضو هیات رییسه کمیسیون شوراها در مجلس شورای اسلامی با اشاره به جلسه 
دوهفته گذشته اعضای کمیسیون با وزیر کشور گفت: رحمانی فضلی قول داده مساله 

شکایت از شعاردهندگان مراسم فیضیه را دنبال کند.
پروانه مافی نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی و عضو هیات رییسه کمیسیون 
امور داخلی و شوراها، در خصوص تهدید رئیس جمهور در دو مراسم قم و تهران و 
پیگیری های مجلس در این خصوص گفت: همان طور که اطلاع دارید، در کمیسیون 
امور داخلی و شوراها هفته گذشته  رحمانی فضلی، وزیر کشور را دعوت کرد تا به سوالات 
نمایندگان پاسخ بدهد.وی افزود:  نمایندگان در حوزه های مختلف سوالاتی داشتند. سوال 
من از ایشان در مورد مسائلی بود که در قم رخ داده بود و بحث ها و صحبت هایی که 
ساختارشکن بوده و موجب می شود انسجام داخلی که رهبری روی آن تاکید دارند، بهم 
بریزد.این نماینده مجلس با اشاره به گردهمایی مدرسه فیضیه و شعارهای تهدیدآمیز 
مطرح شده علیه رییس جمهور در این گردهمایی گفت: افرادی که این صحبت های 
ساختار شکنانه را مطرح می کنند نه نسبت به آینده کشور احساس مسئولیت دارند، نه 

درک مشخصی از صحبت های رهبری دارند. ایشان در هر نشستی که با مسئولان و مردم 
دارند، بر وحدت دولت و مردم و دولت و مجلس، تاکید داشتند تا بالاخره دولت بتواند این 
مشکلات را از سر بگذراند. ولی متاسفانه افرادی که مسئولیت شناس نیستند، این شرایط 
را درک نمی کنند و حرکت ایذایی می کنند که منجر می شود مشکل جدیدی ایجاد شود.

این نماینده مجلس ادامه داد: به همین مناسبت از وزیر سوال کردیم، چون مسئولیت 
او امنیت داخلی است. ایشان گفتند با توجه به شرایطی که در قم ایجاد شده شورای 

تامین استان قم طرح شکایتی را از این افراد مطرح کرده که دنبال می کنیم.
مافی تاکید کرد: طبیعتا این افراد با شعارهای ناهنجاری که دادند مجازات می شوند.

وی درخصوص برخی گمانه زنی ها در مورد دست داشتن برخی مسئولان در حوادث 
غیرمتعارف گردهمایی فیضیه گفت: وزیر کشور به ما قول داده و گفته پیگیر هستند. 

ان شاالله جواب قطعی را خواهد داد.
این نماینده مجلس با اشاره به تکرار تهدیدها علیه رییس جمهور در یک مراسم مذهبی 

در تهران گفت: شورای تامین تهران هم قاعدتا باید پیگیر باشد و شکایتی تنظیم کند.

لاریجانی خیال همه را راحت کرد

سوال از رئیس جمهور به قوه قضائیه نمی رود

مافی، نماینده تهران خبر داد

شکایت شورای تامین قم علیه شعاردهندگان همایش فیضیه

اخبــار سرمقاله

برکت  به  گفت:  مسلح  نیروهای  کل  ستاد  رئیس 
آمادگی نیروی دریایی سپاه، کشورهای متخاصم قبل از 
ورود به تنگه هرمز اضطراب دارند. ظرف یک سال اخیر 
مطابق حقوق بین الملل رفتار کرده اند و اگر فراتر از آن 
عمل کنند، با مقابله و اقدامات کنترلی نیروی دریایی سپاه 

مواجه خواهند شد. 
سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری روز چهارشنبه در 
بیست و یکمین همایش سراسری فرماندهان، مسئولان و 
مدیران نیروی دریایی سپاه با تاکید بر اینکه خلیج فارس 
خانه و وطن ما است و دشمنان در خلیج فارس میهمان 
ناخوانده هستند، گفت: جمهوری اسلامی ایران با نیروهای 
با ایمان، شجاع و شهادت طلب برای نبرد با دشمنان آماده 
است، همان گونه که پیشکسوتان نیروی دریایی سپاه در 
دوران دفاع مقدس در خلیج فارس تقابل و رویارویی عزت 

بخش و اقتدار آفرینی با دشمنان داشتند.
رئیس کل ستاد نیروهای مسلح با بیان اینکه توطئه 
و خباثت های دشمنان علیه انقلاب اسلامی و ملت ایران 
مقطعی نبوده و همواره وجود داشته است، اظهار داشت:به 

فضل الهی، نظام اسلامی و مردم ما در طول این چهل 
سال تمام راهبردها و نقشه های شوم دشمنان را برهم زده 
اند.وی با تاکید بر اینکه نیروهای مسلح هیچگاه تهدیدات 
دشمن را کوچک نمی شمارند، گفت: اعتقاد داریم که با 
ارتقای توان و قدرت بازدارندگی می بایست مقابل دشمن 
ایستادگی کرد و زمانی که دشمن، چشمان باز و آمادگی 
رزمی بالای نیروی دریایی سپاه را مشاهده می کند، در 
می یابد که در صورت بروز هرگونه درگیری، با یک نیروی 
دریایی موفق، به روز، کارآمد و باصلابت رو به رو خواهد 
شد.رئیس ستاد کل نیروهای مسلح اظهار داشت: اقتدار 
و بازدارندگی امروز به برکت آمادگی، تکنیک ها، تاکتیک 
ها، طراحی های روزآمد و آینده نگری نیروی دریایی سپاه 
و سایر نیروهای مسلح جمهوری اسلامی به دست آمده 
است.وی خاطرنشان کرد: نیروی دریایی سپاه مولود دفاع 
مقدس است و پایه و سنگ بنای آن در عملیات های 
دریایی زمان جنگ تحمیلی گذاشته شده است و با وجود 
این کارنامه درخشان و موفق، امروز این نیروی مقتدر، از 

آمادگی و توان بسیار بالایی برخوردار است.

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح همکاری و تعامل 
نیروی دریایی سپاه و ارتش را از برکات انقلاب اسلامی 
دانست و افزود: مقام معظم رهبری )مدظله العالی( از 
همکاری و صمیمیت حاکم بین نیروی دریایی سپاه و 
ارتش راضی و خرسند هستند و بر تداوم این مهم تاکید 
دارند.سرلشکر باقری با تاکید بر اینکه نیروی دریایی سپاه 
و سایر نیروها، هم افزایی مطلوب و اثربخشی با یکدیگر 
داشته و با بهره گیری از آن به خوبی در مقابل دشمنان 
ایستادگی می کنند، تصریح کرد: دشمنان باید بدانند 
خلیج فارس محل مناسبی برای جنگ و درگیری آنان 
نیست، به گونه ای که هرگاه نادانی در آمریکا دستورجنگ 
می دهد، حتی کارشناسان آنها اعلام می کنند که توان 

مقابله با جمهوری اسلامی ایران را ندارند.
از  نیروهای مسلح هدف دشمن  رئیس ستاد کل 
تحریم های ظالمانه را اعمال فشار بر ملت ایران به منظور 
کوتاه آمدن از آرمان های خود عنوان و تاکید کرد: به حول 
و قوه الهی این تهدیدات را همچون گذشته به فرصت 

تبدیل و از این گردنه نیز با موفقیت عبور خواهیم کرد. 

سرلشکر باقری: 

کشورهای متخاصم برای ورود به تنگه هرمز اضطراب دارند 

برادر آیت الله هاشمی رفسنجانی با اشاره حواشی 
مطرح شده درباره خانواده اش گفت: خانواده هاشمی به 
رسایی و منصور ارضی گفته بود علیه آیت الله هاشمی 
رفسنجانی صحبت کنند؟ این ها خودشان خودشان را 

رسوا می کنند.
محمدهاشمی در گفت وگو با ایسنا، در واکنش به 
ادعای اخیر کریمی قدوسی درباره پلاکارد حاشیه ساز 
قم، اظهار کرد: ادعای آن ها تنها به پلاکارد محدود 
نمی شد، آقای رسایی صحبت هایی در این زمینه کرده 
است، آقای منصور ارضی صحبت هایی کرد و در جاهای 
دیگر افرادی همچون آن ها صحبت های دیگری در این 
رابطه کردند. آیا خانواده مرحوم هاشمی به همه این افراد 

گفته است که چنین حرف هایی بزنند؟
وی ادامه داد: الان منظور آقای کریمی قدوسی این 
است که آقای رسایی و ارضی در دعای عرفه به خواست 
این چنین صحبت کردند؟ چنین  خانواده هاشمی 
افرادی براساس کینه و دشمنی با آقای هاشمی دارند 

خودشان را می کشند.
خودشان،  دست  به  دارند  این ها  داد:  ادامه  وی 
خودشان را رسوا می کنند و وقتی می بینند چنین 
رسوایی هایی برای شان بوجود آمده می آیند این چنین 
صحبت می کنند؛ وگرنه سابقه افرادی چون کریمی 
قدوسی، منصور ارضی و رسایی از سال ها پیش مشخص 

است که چه کسانی بودند و چه کردند.
برادر آیت الله هاشمی رفسنجانی یادآور شد: این 
اظهارات اخیر تنها کاری است که آنها علیه اقای هاشمی 
و خانواده شان انجام دادند. اصولا دروغ هایی که گفتند 
آقای رسایی که یک  است.  برای مردم روشن شده 
آخوند و روحانی هم هست اینقدر تقوا ندارد که حتی 

اسم استخر را هم عوض نکند.
وی تصریح کرد: استخری که آنها از آن به عنوان 
استخر فرح نام می برند در ساختمانی به نام کوشک که 
بعد از انقلاب در سال های 76 - 77 ساخته شده است، 

قرار دارد.

را  آنها  ابراز عقیده کرد: مردم دروغ های  هاشمی 
می دانند؛ انگار خودشان هم برای رسوایی بیشتر چنین 
حرف هایی را می زنند. بالاخره خون و آه مظلوم می گیرد. 
من امیدوار هستم که این افراد به سرنوشت خیلی بدی 
دچار نشوند؛ اما تجربه تاریخی نشان داده شده است 
که خون مظلوم حسابی می گیرد. خوب است که بروند 
توبه و استغفار کنند و دست از سر مرده آقای هاشمی 

بردارند.
ادامه ی  در  صداوسیما  سازمان  اسبق  رییس 
گفته هایش اظهار کرد: می دانید چرا دست از سر مرده 
آقای هاشمی بر نمی دارند؛ چراکه ایشان فقط یک 
جسم نبوده است و اندیشه شان مهم است. خودشان در 
جلسه ای گفته اند که جسم آقای هاشمی که خطرناک 
نبوده است، مردم طرفدار فکرایشان بودند. جسمش 
رفته اما فکرش در میان مردم باقی مانده است و حالا 
می خواهند فکر ایشان را از کار بیندازند که امکان اش 

را ندارند.

واکنش محمد هاشمی به برخی حاشیه ها:

دست از سر مرده هاشمی هم برنمی دارید؟

نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد با انتقاد از دولت آمریکا در اجبار دیگر کشورها 
به نادیده گرفتن قطعنامه ۲۲31 شورای امنیت، گفت: یکی از اصول بنیادین سازمان ملل 

این است که دنیا باید با قانون و نه با زور اداره شود. 
غلامعلی خوشرو در نشست شورای امنیت که درباره میانجی گری و حل و فصل 
اختلافات برگزار شد، افزود: میانجی گری باید از زاویه وسیعتری چون تقویت حاکمیت 
قانون در سطح بین المللی بررسی شود.وی ادامه داد: دولت های عضو این سازمان در 
راستای تقویت حاکمیت قانون دو تعهد اساسی دارند؛ با خودداری از تهدید یا استفاده از 
زور، اختلافات خود را از طرق مسالمت آمیز حل و فصل کنند.نماینده ایران در سازمان 
ملل متحد تاکید کرد: برخلاف برخی موفقیت ها، هنوز باید اقدامات جدی برای تقویت 
حاکمیت قانون در جهان صورت گیرد.خوشرو با اشاره به تجاوز آمریکا به عنوان یک عضو 
دائم شورای امنیت به عراق در اویل قرن جاری، بدون در نظر گرفتن نقش شورای امنیت، 
گفت: این اقدام نقض صریح منشور سازمان ملل بود.وی اضافه کرد: آمریکا نه تنها خود 
قطعنامه شورای امنیت را نقض می کند، بلکه آشکارا دیگران را نیز به سرپیچی از یکی از 
قطعنامه های این نهاد، یعنی قطعنامه ۲۲31 دعوت می کند و می گوید اگر از این اقدام 
خودداری کنند با مجازات مواجه خواهند شد.نماینده ایران در سازمان ملل متحد افزود: 
اگر جلوی اینگونه اقدامات گرفته نشود، اعتبار این سازمان و شورای امنیت بیش از این 
مخدوش شده و با تضعیف حاکمیت قانون، دنیا به سمت هرج و مرج پیش خواهد رفت.

خوشرو تصریح کرد: متاسفانه شورای امنیت به دفعات و به صورتی افراطی از اختیارات 
خود تحت فصل هفتم منشور استفاده کرده و این اقدام موجب نقض حقوق حاکمیتی 
کشورها و نیز حقوق بشر شده است. وی در این باره خواستار »محدود شدن توسل شورا 
به فصل هفتم منشور« سازمان ملل متحد شد.میانجی گری به عنوان یکی از روش های 

مهم در حل و فصل اختلافات بین المللی دولت ها است.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: حل معضلات پیش روی ما در ایران تنها با 
پذیرش حق حاکمیت مردم بر سرنوشت خویش امکان پذیر است. مردم را فقط در 
هنگام انتخابات نباید پای صندوق ها دعوت کرد. علاوه براین اگر مردم در همه ارکان 
تصمیم گیری نظام دخالت داده شوند، انتقاد، مخالفت و اعتراض در چارچوب های قانونی 

و مسالمت آمیز پیش خواهد رفت و جامعه دچار آشوب و هرج و مرج نخواهد شد.
محمد کیانوش راد با بیان اینکه مردم معترض می توانند با تشکیل احزاب قدرتمند 
مطالبات خویش را دنبال کنند اظهارداشت : ما در حالی از برخوردهای مسالمت آمیز 
و حق انتقاد مردم سخن می گوییم که شاهد هستیم بسیاری از گروه های سیاسی 

اصلاح طلب اجازه برگزاری رسمی مراسم های خود را ندارند. 
کیانوش راد تاکید کرد: اگر قرار است اعتراضات در قالب مسالمت آمیز خود پیگیری 
شود، لازمه آن تایید و به رسمیت شناختن گروه های سیاسی اقلیت است. اما درحال 

حاضر حتی برخی چهره های اصلاح طلب هم از حق فعالیت های آزاد برخوردار نیستند.
وی تصریح کرد: در چنین شرایطی چگونه توقع دارید مردم معترض در انتظار 
گروه های سیاسی بنشینند؟ اگر گروه های سیاسی از آزادی کامل قانونی برخوردار بودند، 
شاهد اعتراض هایی که به ناآرامی منجر شود، نبودیم. بنابراین همه باید به سمت اجرای 
قانون بازگردند، اما قانونی که به آن اشاره کردم آن قانونی نیست که برخی مسئولان آن را 
تعیین یا رد می کنند، درواقع همگان باید به سمت اجرای روح قانون اساسی بدون تنازل 
بازگردند.کیانوش راد با اشاره به اینکه اصلاحات باید اجرای حقوق بشر را نقطه عطف 
عملکرد خود قرار دهد، گفت: اصلاحات و اصلاح طلبان باید به لحاظ ساختاری، سازمان و 
ساختار خود را گسترش دهند و برنامه خود را صریح و روشن در جهت اعتلای سیاسی 
اجتماعی و فرهنگی، ایران بیان کند. اگر اصلاح طلبان در جنبه های ساختاری، برنامه ای و 
مفهومی سخنان روشنی را مطرح کنند می توانند اعتبار خود را در میان مردم حفظ کنند.

نماینده ایران در شورای امنیت سازمان ملل: 

جهان به حاکمیت 
قانون نیاز دارد 

کیانوش راد فعال سیاسی اصلاح طلب: 

نباید مردم را فقط 
پای صندوق  رای دعوت کنیم 

داریوش جهانبین *
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رهبـر معظم انقـلاب اسـلامی با بیـان اینکه وظیفـه دولت، 
مدیریـت اقتصـادی اسـت البتـه ایـن مدیریـت بـه معنـای 
تصدی گری نیسـت و هدف از سیاسـت های کلـی اصل 44 نیز 
این اسـت کـه تصدی گری انجام نشـودتأکید کردنـد: در زمینه 
اقتصـاد بایـد قـوی، پرحجـم و با کیفیـت کار کرد و مسـئولان 

اقتصـادی در حـل مشـکلات مردم شـب و روز نشناسـند.
بـه گـزارش ایرنـا از پایـگاه اطلاع رسـانی دفتر مقـام معظم 
رهبـری، حضرت آیـت الله خامنـه ای روز چهارشـنبه در دیدار 
رییـس جمهـوری و اعضای هیـات دولت با تبریک عید سـعید 
غدیـر خـم، انتخاب حضـرت علی)ع( را بـه عنوان ولـیّ امر امت 
اسـلامی و جانشـین پیامبر)ص(، نعمت بزرگ الهی دانسـتند و 
گفتنـد: مهـم ترین وظیفه ما به عنوان حکومت اسـلامی، معیار 

و شـاخص قـرار دادن حکومت علوی اسـت.

* اداره کشـور بـا مسـائل گوناگون وظیفه ای بسـیار 
سـنگین و دشـوار است

ایشـان همچنیـن بـا تبریـک هفتـه دولـت، ایـن هفتـه را 
تداعی کننـده نـام مانـدگارِ شـهیدان رجایی و باهنر دانسـتند و 
خاطرنشـان کردند: هفته دولت فرصتی برای ارزیابی مسـئولان 
دولتـی از عملکـرد خـود اسـت، ضمن آنکـه در این هفتـه باید 
بـه دولتمـردان و بـرادران و خواهران حاضر در این جلسـه »خدا 
قوت« گفت، زیرا اداره کشـوری با جمعیتی بیش از ۸۰ میلیون 

با مسـائل گوناگون وظیفه ای بسـیار سـنگین و دشـوار اسـت.
رهبـر انقـلاب اسـلامی بـا تأکیـد بـر ایـن کـه هفتـه دولت 
همچنیـن فرصتی بـرای ارزیابی نقاط قوت و ضعف دسـتگاه ها 
و مسـئولان دولتی اسـت، افزودند: در این ارزیابی باید نقاط قوت 
و ضعـف، بـا یکدیگر دیده شـود تا بر نقـاط قوت افـزوده و نقاط 

ضعف برطرف شـوند.
حضـرت آیـت اللـه خامنـه ای در ارزیابی عملکرد یک سـاله 
دولـت دوازدهـم، خاطرنشـان کردنـد: در این یک سـال کارهای 
خوبـی در زمینـه رشـد اقتصـادی، انـرژی، افزایـش صـادرات 
غیرنفتی و کاهش واردات انجام شـده اسـت که باید روند افزایش 
صادرات و کاهش واردات با شـتاب بیشـتر ادامه یابد و در ضمن 

اینگونـه خدمـات با بیـان هنرمندانـه به مردم گفته شـود.

* ما در اداره اقتصاد کشور بن بست نداریم 
ایشـان در ادامـه بـه مسـائل اقتصادی کشـور پرداختنـد و با 
اشـاره به تشـکیل جلسـه هماهنگی رؤسـای سـه قوه، افزودند: 
هدف از تشـکیل این جلسـه، تمرکز بر مسـائل اصلی اقتصادی 
و هماهنگـی جهت حل سـریع تر آنها اسـت و بر همین اسـاس 
بایـد در این جلسـات، از طریق گفتگـو و رایزنی، نقاط اشـتراک 

را افزایش داد.
حضـرت آیـت اللـه خامنـه ای بـا تأکید بـر این که دشـمن 
بـه دلیـل برخـی ضعـف هـا و خلأهـای اقتصـادی، بـر موضوع 
اقتصاد کشـور متمرکز شده است، خاطرنشـان کردند: در زمینه 
اقتصـادی بایـد قـوی و پُـر حجـم کار کـرد و تمام خلأهـا را پر 
کـرد کـه همـه ایـن مـوارد امکان پذیر و شـدنی اسـت و مـا در 
اداره اقتصاد کشـور بن بسـت نداریم.ایشـان یادآور شـدند: حجم 
و کیفیـت فعالیـت و عملکـرد مسـئولان اقتصادی کشـور باید 
به گونـه ای باشـد کـه شـب و روز نشناسـند و محـور فعالیت ها 
هم سیاسـت های اقتصاد مقاومتی باشـد که اسـاس آن تکیه بر 

تولیـد داخلی اسـت.

* تمرکـز برحـل مشـکلات  تولید داخل در جلسـه 
هماهنگی رؤسـای سـه قوه 

رهبـر انقلاب اسـلامی تصریـح کردند: سیاسـت های اقتصاد 
مقاومتـی، هـم سنگرسـازی دفاعـی و توانمندسـازی در مقابل 
دشـمن اسـت و هـم، توانمندسـازی بـرای حرکـت رو بـه جلو. 
بنابرایـن اقتصاد مقاومتی با محوریت تولیـد داخلی دارای جنبه 

هـای پدافنـدی و آفندی اسـت.
حضـرت آیـت اللـه خامنـه ای بـا تأکید بـر این کـه موضوع 
تولیـد داخـل و برطـرف کـردن مشـکلات آن یکـی از مسـائل 
مهمـی اسـت کـه بایـد در جلسـه هماهنگی رؤسـای سـه قوه 
بـر آن تمرکـز شـود، گفتنـد: مشـکلات تولیـد، راه حـل دارد و 
اقتصـاددان هـا نیز بـرای آن راهکار ارائـه داده اند کـه اگر به آنها 
عمل شـود، معیشـت مـردم که اکنـون بخش مهمـی از جامعه 

دچار مشـکل هسـتند، بهبـود خواهـد یافت.
ایشـان بـا بیـان ایـن که بایـد تـلاش همـه جانبـه ای برای 
جلوگیـری از تعطیلـی کارخانـه ها و یـا زیر ظرفیـت کار کردن 
آنهـا انجـام گیـرد، به موضـوع مدیریت اقتصـادی اشـاره کردند 
و گفتنـد: وظیفـه دولـت، مدیریـت اقتصـادی اسـت البتـه این 
مدیریـت بـه معنـای تصدی گـری نیسـت و هـدف از سیاسـت 
هـای کلـی اصل 44 نیز این اسـت که تصدی گری انجام نشـود.

* مبـارزه بـا مفسـد و بسـتن منافذ فسـاد نیازمند 
چشـمان بـاز و هوشـمندی مدیران اسـت

رهبـر انقلاب اسـلامی در تبیین مدیریت اقتصـادی افزودند: 
»بـاز کردن میدان برای فعالان سـالمِ اقتصـادی و جوانان مبتکر 
و پرتـلاش و برطـرف کـردن موانع و بهبود فضای کسـب و کار« 
و همچنیـن »بسـتن منافذ فسـاد و برخورد با مفسـد« دو رکن 
مهـم مدیریت اقتصادی کشـور اسـت.حضرت آیـت الله خامنه 
ای یکـی از راه هـای بهبـود فضـای کسـب و کار را جلوگیـری 
از بخشـنامه هـای پـی در پـی و احیانـاً متناقـض برشـمردند و 
خاطرنشـان کردنـد: بایـد ثبـات و آرامـش برای فعـال اقتصادی 
تأمین شـود تـا بتواند برای آینـده خود برنامه ریزی کند.ایشـان 
مبـارزه بـا مفسـد و بسـتن منافذ فسـاد را نیازمند چشـمان باز 
و هوشـمندی مدیران دسـتگاههای دولتی دانسـتند و با اشـاره 
بـه قضایای مـاه های اخیـر بازار سـکه و ارز خاطرنشـان کردند: 
اگرچـه در خصـوص ایـن قضایـا توجیهاتی بیان شـد امـا به هر 
حـال بی توجهـی و غفلـت مدیریتـی نیـز رخ داده اسـت.رهبر 
انقـلاب اسـلامی بـا تأکید بـر این کـه روش های پیشـرفته ای 
بـرای نظـارت بر نحوه تخصیـص ارز وجـود دارد، گفتنـد: وقتی 
قـرار اسـت ارز تخصیـص داده و یا وارد بازار شـود، این کار باید با 
چشـم باز انجام شـود و اینگونه نباشـد که در این شرایط سخت 
کشـور، چنـد میلیارد دلار به دسـت عـده ای بیفتد کـه آن را یا 
قاچـاق کننـد و یا به اسـم واردات کالا به مصارف دیگر برسـانند 
یـا این که برای مسـافرت های تفریحـی خارجی اختصاص یابد.

حضـرت آیـت الله خامنـه ای با تأکیـد بر این که دولـت توانایی 
مدیریـت اقتصـادی کشـور را دارد، خاطرنشـان کردنـد: لازمـه 
چنیـن مدیریـت اقتصـادی، اهتمـام جـدی، ورود مجاهدانه در 
وسـط میدان و نظارت کامل و مسـتمر به منظور بسـتن منافذ 
فسـاد اسـت تا دیگر نیازی به برخورد قوه قضاییه نباشد.ایشـان 
کمبـود برخـی اقـلام و کالاهـا در مقاطعـی خـاص را تصنعی و 
نوعـی خرابـکاری خواندنـد و افزودنـد: بایـد با چشـمان بـاز این 
گونـه کارهـا را تحت نظر داشـته باشـید و با آنهـا مقابله کنید.

* ایجـاد جاذبه بـرای ورود بخش خصوصی به تکمیل 
طرح هـای نیمه تمام

رهبـر انقـلاب اسـلامی در ادامـه بحـث ضروریـات مدیریت 
اقتصادی، »اسـتفاده از ظرفیت های اقتصادی فراوان و برجسـته 
کشـور« را مـورد تأکیـد قـرار دادنـد و بـا اسـتناد به گزارشـی از 
مراکـز بین المللـی افزودند: ایران از لحاظ ظرفیت های اسـتفاده 

نشـده در رده اول جهـان قـرار دارد.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشـان کردند: براسـاس آمار 
مؤسسـات بیـن المللی در حـال حاضر ایـران با شـاخص تولید 
ناخالص داخلی در میان دویسـت و چند کشـور در رده هجدهم 
قـرار دارد کـه اگـر از ظرفیـت هـای داخلـی اسـتفاده بیشـتر و 

بهتـری شـود، مـی توانیم به رده هـای بالاتر جهانی برسـیم.
ایشـان »بد اسـتفاده کردن از ظرفیت ها و منابـع داخلی« را 
از دیگر مشـکلات موجود در بحث مدیریت اقتصادی خواندند و 
پرسـیدند: ایران که جـزو بزرگ ترین تولیدکنندگان نفت جهان 
اسـت، چـرا بایـد بنزیـن وارد کنـد؟ در حالـی کـه مـی تـوان با 
سـاخت پالایشـگاه و تولید و حتـی صدور فـرآورده های نفتی از 

نعمـت بـزرگ ذخائر نفتی، اسـتفاده صحیح کرد.
رهبـر انقـلاب اسـلامی مصـرف بیـش از 1۰۰ میلیـون لیتر 
بنزین در روز را نمونه دیگری از اسـتفاده بد از ظرفیت ها و منابع 
داخلـی خواندنـد و افزودند: وزارت نفت و دیگر مسـئولان دولتی 

راههـای کاهش مصرف بنزیـن را پیگیری کنند.
حضـرت آیـت اللـه خامنه ای بـا انتقـاد از بی رغبتـی دولت 
به اسـتفاده گسـترده از ظرفیت وسـیع بخش خصوصی گفتند: 
اجـرای صحیـح و کامل سیاسـت هـای اصل 44 قانون اساسـی 
و اسـتفاده از تجار، تولیدگران، صنعتگران، قطعه سـازان و دیگر 

اجزای بخش خصوصی در مدیریت اقتصادی و پیشـرفت کشور 
قطعاً مؤثـر خواهد بود.

ایشـان ایجـاد جاذبه بـرای ورود بخـش خصوصی به تکمیل 
طـرح هـای نیمه تمـام را از جملـه راه های اسـتفاده از ظرفیت 

فعـالان اقتصادی و مهار نقدینگی دانسـتند.
»لـزوم مهار و مدیریت نقدینگـی« نکته دیگری بود که رهبر 

انقلاب به مسـئولان دولت خاطرنشان کردند.
ایشـان همچنین با تأکید بـر امکان مهار نقدینگـی افزودند: 
نقدینگـی سـرگردان به هر سـو که برود )سـکه، ارز، مسـکن یا 
هـر زمینـه دیگـر( ویرانگر خواهد بـود و باید مجموعـه ای تمام 

وقـت، فعال و جهادی مسـئول کنتـرل و مدیریت آن شـود.
»مدیریـت و کنتـرل قـوی بانـک مرکـزی بـر دیگـر بانـک 
هـا«، توصیـه دیگر حضـرت آیت اللـه خامنه ای بـرای مدیریت 

اقتصـادی کشـور بود.

* بانـک مرکـزی بایـد مانـع بـروز مشـکلاتی نظیر 
مسـائل سـپرده گذاران برخـی موسسـات شـود

ایشـان بـا انتقاد از ادامه بنـگاه داری بانک ها و کارهای هزینه 
آور دیگـر نظیر افزایش شـعبه های بانکی گفتنـد: بانک مرکزی 
بایـد بـا نظارت کامل و دقیق مانع بروز مشـکلاتی نظیر مسـائل 

سـپرده گذاران برخی بانکها و مؤسسـات مالی شود.
رهبـر انقـلاب اسـلامی افزودنـد: البتـه بایـد از اول جلـوی 
مشـکلات گرفته شـود امـا می تـوان بـا روش های مؤثـر، با آن 
دسـته از مراکـز مالی که برای مردم مشـکل به وجـود می آورند، 

برخـورد کرد.

* مذاکـره ای در هیـچ سـطحی بـا آمریکایـی هـا 
صـورت نخواهـد گرفـت

بخـش دوم سـخنان حضـرت آیت اللـه خامنـه ای در دیدار 
رییـس جمهـورس و اعضـای هیـأت دولـت بـه بیان نکاتـی در 
زمینـه سیاسـت خارجی اختصاص داشـت که تأکید بـر ارتباط 

خـوب و روزافـزون بـا همسـایگان از جملـه این نـکات بود.
ایشـان دربـاره کشـورهای اروپایی نیز گفتند: ارتبـاط و ادامه 
مذاکـره بـا اروپـا ایراد نـدارد اما باید ضمـن ادامه ایـن کار از آنها 

دربـاره مسـائلی نظیر برجـام و یا اقتصاد قطـع امید کنید.
رهبر انقلاب با انتقاد از رفتار نامناسـب اروپا در مسـائلی نظیر 
برجـام و تحریم ها خاطرنشـان کردند: باید با نگاه شـک آلود به 

وعـده های آنها، از روند مسـائل مراقبت جدی کرد.
حضـرت آیت الله خامنـه ای برجام را وسـیله ای برای حفظ 
منافع ملی خواندند و افزودند: برجام هدف نیسـت بلکه وسـیله 
اسـت و طبعـاً اگـر بـه نتیجه برسـیم که بـا این وسـیله، حفظ 

منافـع ملـی امکان پذیر نیسـت آن را کنار مـی گذاریم.
ایشـان گفتنـد: اروپایـی هـا بایـد از بیـان و عمل مسـئولان 
دولتـی ایران بفهمند که اقدامات آنها تدابیر و واکنش متناسـب 
جمهوری اسـلامی ایران را به دنبال خواهد داشـت.رهبر انقلاب 
اسـلامی بـا تأکید بر منتفی بـودن هر گونه مذاکـره با آمریکایی 
هـا افزودند: نتیجه مذاکره با مسـئولان قبلـی آمریکا که حداقل 
ظاهرسـاز بودنـد اینگونه شـد، حالا با مسـئولان وقیـح و هتاک 
فعلـی که شمشـیر را بـرای ایرانی ها از رو بسـته اند چـه مذاکره 
ای داریـم بنابرایـن مذاکره ای در هیچ سـطحی بـا امریکایی ها 

صورت نخواهـد گرفت.
حضـرت آیـت اللـه خامنـه ای، مذاکره بـا ایـران را نیاز همه 
آنهـا  کردنـد:  خاطرنشـان  و  خواندنـد  امریکایـی  دولت هـای 
می خواهنـد مانـور دهنـد که ما حتی جمهـوری اسـلامی ایران 
را بـه پـای میز مذاکـره آوردیم، پـس همانگونه که قبـلًا به طور 
مشـروح و مسـتدل بیان کـرده ام، هیچ مذاکـره ای با آنهـا انجام 

نخواهد شـد.

* رؤسـای قـوا و مسـئولان بخـش هـای مختلـف 
پشـتیبان و کمـک کار یکدیگـر باشـند 

رهبر انقلاب اسـلامی در بخش پایانی سخنانشـان، »اتحاد و 
انسجام مسئولان کشـور« را بیش از هر زمان دیگر لازم خواندند 
و افزودنـد: رؤسـای قـوا و مسـئولان بخـش هـای مختلـف باید 
پشـتیبان و کمک کار یکدیگر باشـند و بویژه همه باید به دولت 

کمـک کننـد زیرا دولت در وسـط میدان اسـت.
حضـرت آیت اللـه خامنـه ای، اختلاف نظر میان مسـئولان 
را طبیعـی دانسـتند و در عین حال افزودنـد: این اختلاف نظرها 
نباید رسـانه ای شـوند زیرا مـردم را نگـران و مضطرب می کند.

* جلسـه روز گذشـته مجلس نمایش اقتـدار و ثبات 
جمهوری اسـلامی ایـران بود 

ایشان به جلسه روز گذشته مجلس شـورای اسلامی و سؤال 
نماینـدگان از رییس جمهـوری اشـاره و تأکیـد کردنـد: جلسـه 
دیـروز مجلـس نمایـش اقتدار و ثبـات جمهوری اسـلامی ایران 
بـود و خداونـد به آقای رییس جمهـوری و قوه مقننه خیر بدهد 
که مشـترکاً چنین نمایش اقتداری را نشـان دادند.حضرت آیت 
اللـه خامنـه ای افزودند: نمایندگان مجلـس از رییس جمهوری 
کـه بـا بیش از ۲3 میلیون رأی انتخاب شـده اسـت، سـؤال می 
کننـد و رییـس جمهوری نیز با خونسـردی و متانت به سـؤالها 
پاسـخ مـی دهد و ایـن معنای مردم سـالاری دینی اسـت.رهبر 
انقلاب اسـلامی بـا یادآوری این که میان انتظـارات نمایندگان و 
واقعیات موجود شـکافی وجود دارد که باید پر شـود، خاطرنشان 
کردند: مهم آن اسـت که آنچه اتفاق افتاد، یک نمایش با شـکوه 
از قـدرت جمهـوری اسـلامی و اعتمـاد به نفس مسـئولان بود.

حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر این که دشـمن از جلسـه 
دیـروز به دنبال اهداف دیگری بود، افزودند: جلسـه بسـیار خوب 
دیـروز هـم رییس جمهـور و هـم مجلـس را تقویت مـی کند و 
زمینـه سـاز همکاری های بیشـتر و نزدیک تر شـدن دیدگاه ها 
خواهـد شد.ایشـان تأکیـد کردند: یک جمع فعال، کمر بسـته و 
با نشـاط باید مأمـور حل یک به یک معضلات اقتصادی شـوند.

* روحانـی: همـه تلاش دولـت این بوده که کشـور را 
به نقطه مطلوب برسـاند 

رئیـس جمهـور در دیدار اعضای هیـات دولت با رهبر معظم 
انقـلاب اسـلامی ضمـن ارائـه گزارشـی از اقدامـات و برنامه های 
دولت،گفـت : همـه تلاش دولـت این بوده که کشـور را به نقطه 
مطلوب برسـاند و در پنج سـال گذشته توفیقات خوبی همچون 
کاهـش تـورم، رشـد اقتصـادی وافزایـش درآمـد ناخالـص ملی 

حاصل شـده است. 
حجت الاسـلام و المسلمین دکتر حسـن روحانی با اشاره به 
خدمات دولت به روسـتائیان، خاطرنشـان کرد: همه روسـتاهای 
بـالای 1۰ خانـوار دارای بـرق هسـتند و بسـیاری از روسـتاها به 

شـبکه گاز و نیز به شـبکه ارتباطی کشـور متصل شـده اند.
دکتـر روحانی بـه اقدامـات قوه مجریـه در حوزه کشـاورزی 
از جملـه خودکفایی در تولید گندم و شـکر اشـاره کـرد و افزود: 
درآمـد کشـاورزان هـم از لحـاظ میـزان تولیـد محصـول و هم 
از لحـاظ قیمـت بهتـر از گذشـته شـده و در تولیـد بسـیاری از 

محصـولات کشـاورزی هـم شـاهد افزایـش بوده ایم.
رئیـس  جمهـوری افزایـش ۹۰ درصدی تولیـد گاز در پارس 
جنوبـی و افزایـش تولیـد نفـت از مخـازن مشـترک را از جمله 
دسـتاوردهای دولـت در حـوزه انـرژی دانسـت و گفت : کشـور 
در زمینـه تولیـد گاز و گازوئیـل خـود کفا شـده و تا پایان سـال 

می توانیـم در تولیـد بنزیـن نیـز به خودکفایی برسـیم.
دکتـر روحانـی، نوسـازی نـاوگان حمـل و نقـل، افزایـش ۲ 
برابری صادرات غیرنفتی و اتکای بیشـتر به صادرات غیرنفتی را 
از دیگـر خدمـات دولت خوانـد و افزود: اگر چـه در ماه های اخیر 
با مشـکلاتی بـه  ویژه در حـوزه ارز مواجه بوده ایـم اما همان گونه 
که در گذشـته مشکلات سخت تری را پشـت سر گذاشته ایم، با 

تدبیـر می توانیم از این مشـکلات هـم عبور کنیم.
رئیـس جمهـور با اشـاره بـه تحریم هـای آمریکا، گفـت : در 
شـرایط امـروز راه حـل سیاسـی پیش روی ما نیسـت چـرا که 
دولتـی کـه تحریم هـا را بـر خلاف همـه مقـررات بین المللی به 

ایـران تحمیـل کـرده، به هیـچ چیزی پایبند نیسـت.
دکتـر روحانـی با بیان اینکه هدف آمریکایی ها بالاتر از فشـار 
اقتصـادی اسـت و می خواهنـد یک بار دیگـر به ایـران بر گردند 
و بر کشـور مسـلط شـوند، خاطر نشـان کـرد: آنهـا می خواهند 
مجـدداً اسـتقلال ایـران را زیر پا بگذارنـد و بر مردم ایـران آقایی 
کننـد امـا ملت مـا هرگز چنین چیـزی را نمی پذیرد و ایـن را با 

ایسـتادگی و مقاومـت خود به جهان نشـان خواهـد داد.
رئیـس  جمهـوری تاکیـد کـرد : همه ملت ایران پشـت سـر 
رهبـر معظـم انقلاب و بـا هدایت ایشـان نخواهند گذاشـت که 

توطئـه  های دشـمنان تحقق پیـدا کند.

حزب کارگزاران سازندگی در بیانیه ای با بیان اینکه دولت 
خون تازه می خواهد و باید به قوای تازه  نفس که آماده  شرایط 
جدیدند مجال داد، تاکید کرد: مردان بزم را در شرایط رزم 

نمی توان به کار گرفت.
حزب کارگزاران سازندگی ایران پس از حضور روز سه 
شنبه رئیس جمهوری برای پاسخ به سوال نمایندگان در 
مجلس بیانیه ای در باره شرایط کشور، عملکرد دولت و 

سیاست های کلان دستگاه اجرایی صادر کرد. 
در این بیانیه که در سایت اطلاع رسانی حزب کارگزاران 
سازندگی منتشر شد، آمده است : ما کارگزاران سازندگی ایران 
به خوبی از سهم دیگر ارکان حاکمیت در پاسخگویی بحران 
سیاسی، اقتصادی و اجتماعی کنونی آگاهیم و از موضع رئیس  
جمهوری در دعوت همه ی قوای نظام سیاسی برای عبور از 
این بحران  ها دفاع کرده و از پرهیز ایشان برای تشدید تنش 
در حاکمیت در این نطق استقبال می کنیم و متقابلا از قوای 
دیگر بخصوص قوه مقننه انتظار داشتیم و داریم که نقاط 

تنش زا را کم و کمتر نماید؛ اما این همه سبب نمی شود نقد استراتژیک دولت دکتر 
حسن روحانی را فرو گذاریم و با وجود حمایت اصولی خود از این دولت و دفاع از رای 
خود در سال های 13۹۲ و 13۹6 از آن انتقاد کارشناسی نکنیم. ما براساس گفتمان 

دولت، دولت را نقد می کنیم. 
در بخش هایی از بیانیه انتقادی حزب کارگزاران آمده است : دولت فاقد استراتژی 
اقتصادی روشن است. با وجود آن که در افکار عمومی و نیز رسانه های اصولگرا این 
دولت به حمایت از اقتصاد آزاد شناخته و حتی متهم می شود، اما عملکرد دولت در پنج 
سال گذشته نسبتی با مولفه های این اندیشه اقتصادی ندارد. دولت روحانی نه به لوازم 
»اقتصاد آزاد« پای بند است و نه از نسخه های »اقتصاد ارشادی« پیروی می کند و در 

یک کلام دولتی سرگشته در میان مکاتب و اندیشه های اقتصادی است.
حزب کارگزاران سازندگی در ادامه بیانیه خود به سیاست های ارزی دولت پرداخته 
و آورده است : سرکوب فنر ارز در نهایت به این شوک ارزی بزرگ بدل شد که به غیر 
از عوامل سیاسی )چه خارجی و چه داخلی( ریشه در عملکرد اقتصادی و اجرایی درون 
دولت هم دارد و روحانی نباید اهمال دولت را نادیده بگیرد. افسانه ی پوپولیستی ارزش 
پول ملی گر چه در کوتاه مدت با سرکوب ارز زنده می ماند اما در درازمدت به ضرر 

اقتصاد، تولید و حتی ارزش پول ملی کشور است. 
این بیانیه می افزاید: کاربست ساز و کار های اقتضائی که منجر به تغییرات پی در پی 
در سیاست های ارزی دولت در بهار سال ۹7 شد، متاسفانه زمینه رانت  جویی و بستر 
ویژه خواری اخلالگران اقتصادی را فراهم ساخت که لاجرم موجب سردرگمی بازار و 

ابهام و سرگشتگی فعالان اقتصادی کشور شد.
این حزب نزدیک به جریان اصلاحات در ادامه به دلایل چنین رویدادی درعرصه 

اقتصادی اشاره کرده و نوشته است : با وجود آنکه انتظار می رفت در دولت دوم دکتر 
روحانی هماهنگی و کارآمدی ستاد اقتصادی دولت بیشتر شود، اما اصرار بر حفظ رئیس 
سازمان برنامه و بودجه سبب شد این اصلاح ضروری رخ ندهد. ما به جدّ معتقدیم 
سازمان برنامه و بودجه مغز متفکر اقتصادی دولت است و به همین علت برای اصلاح 
عملکرد دولت نیازمند به تغییر در این مدیریت و تنظیم دو نهاد دولتی دیگر؛ بانک 
مرکزی و وزارت اقتصاد و نیز وزارت خانه های دیگر مانند وزارت صنعت ، معدن و 
تجارت)صمت( با این سازمان هستیم. متاسفانه گرچه برخی می کوشند دولت مستقر 
را یک دولت تکنوکرات معرفی کنند، لکن کابینه آقای روحانی آکنده از بوروکرات هایی 
است که جز به حفظ نظام ناکارآمد اداری موجود کشور و ارائه گزارش های مثبت از 

نهادهای پایین  دست به نهادهای بالادست نمی  اندیشند. 
همچنین در این بیانیه آمده است: متاسفانه با وجود نقدهایی که بر سازمان برنامه 
و بودجه در دولت اول دکتر روحانی وارد می شد لکن در دولت دوم نه تنها اصلاحی 
صورت نگرفت بلکه روند مدیریتی این سازمان تثبیت و نهادهای دیگر در اطراف 
آن و براساس توانایی های مدیریت قبلی چیده شد. وزارت اقتصاد نیازمند مدیریت 
یک اقتصاددان بود و بانک مرکزی باید فراتر از یک حسابداری یا صرافی بزرگ اداره 
می شد اما فقدان استراتژی اقتصادی در دولت آن را به مجمعی از بوروکرات های 
بی انگیزه )چه از لحاظ سیاسی و چه به لحاظ نظری( بدل ساخته است که دولت را 
نه به عنوان »مغز متفکر توسعه ملی« که به عنوان یک »اداره ی کاغذ بازی« تحلیل 

می کنند و تقلیل می دهند.
به گزارش ایرنا، در بیانیه حزب کارگزاران موضوع سیاست خارجی دولت نیز مورد 
توجه قرار گرفته و در بخش های مربوط به این موضوع آمده است : وزارت امور خارجه 
دولت دکتر حسن روحانی از آغاز، حول یک ایده محوری شکل گرفته بود که از برجام 

هم مهمتر بود. آن ایده ی محوری، »استراتژی مذاکره« بود که 
از نظریه گفت وگوی تمدن ها، در تداوم سیاست تنش  زدایی 
دولت های هاشمی و خاتمی و بازگشت از تنش آفرینی های 
دولت محمود احمدی نژاد گامی فراتر و رو به جلو بود. جلب 
اعتماد مقام معظم رهبری برای مذاکره با ایالات متحده آمریکا 
در موضوع مشخص یعنی پرونده هسته ای ایران هنر دولت 
روحانی بود که البته از دولت قبل کم و بیش شروع شده بود 
اما در این دولت رسمیت یافت و به برگ برنده روحانی بدل شد. 
»مذاکره« یک ابزار در سیاست خارجی است که می تواند 
براساس »اصول« و »ارزش های ملی« زمان مناسب آن تعریف 
شود اما انفعال و مجامله در سیاست خارجی چاره  ساز نیست. 
دولت در این زمینه نیازمند تداوم حمایت همه ارکان حاکمیت از 
جمله مجلس شورای اسلامی است و باید مبتکرانه راه برون  رفت 

از تهدیدها و تحریم های پیش  رو را در پیش بگیرد.
حزب کارگزاران سازندگی همچنین در این بیانیه به ارائه 
نوشته است:  و  پرداخته  به دولت  پیشنهاد  قالب  راهکار در 
پیشنهاد مشخص ما به ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران دکتر حسن روحانی، 
نوسازی دولت در هر دو عرصه ی سیاستگذاری و اجراست. دولت خون تازه می  خواهد. 
باید به قوای تازه  نفس که آماده ی شرایط جدیدند مجال داد. مردان »بزم« را در شرایط 
»رزم« نمی توان به کار گرفت. شمشیرهای مرصّع را باید به دیوار آویخت و با سلاح 

آخته، هوشمندانه به مقابله با شرایط جدید رفت. 
این بیانیه افزود: مردم ایران گرچه همیشه آماده ی دفاع و مقاومت هستند اما 
همان طور که رئیس  جمهور گفت »نه جنگ می خواهند و نه قحطی«. به نظر ما ایالات 
متحده آمریکا نیز نمی تواند وارد یک جنگ تمام عیار نظامی با ایران شود. شرایط داخلی 
آمریکا، اوضاع منطقه خاورمیانه و توان ملی ایران اعم از تاریخ، جغرافیا، فرهنگ و قدرت 

بازدارندگی کشور، مانع اصلی در برابر تجاوز آمریکا به ایران خواهد بود.
در بخش پایانی بیانیه آمده است: ما کارگزاران سازندگی ایران علاوه بر ناکارآمدی های 
دولت، دست های پنهان داخلی و خارجی را در ناکامی دولت به خوبی می بینیم و قصد 
انکار دشمنی آن ها را با دولت نداریم. هیچ دولتی بعد از سال 136۰ با این موج تخریب 
و حجم توهین و تهدید مواجه نشده است. اما فکر می کنیم دولت دکتر حسن روحانی 
به عنوان منتخب ملت موظف است به »رای مردم« و »اعتماد نظام« متعهد بماند و 
با رفع مشکلات داخلی خود »حجت« را بر دیگر قوا تمام کند و دست کم در برابر 
رای دهندگان از حیثیت سیاسی خود صیانت نماید و این کار فرجام نمی یابد مگر با 
تحول در سیاست و مدیریت. شاید مخالفان دولت از سقوط دولت استقبال می کنند اما 
حزب کارگزاران سازندگی بر این باور است بهترین راه بازسازی دولت براساس آهنگ 
همان رای ای است که ملت سخاوتمندانه به آن تقدیم کرد، یک دولت تازه برای شرایط 

تازه؛ قبل از آنکه دیر شود.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رئیس جمهور و اعضای هیأت دولت:

مسئولان اقتصادی در حل مشکلات باید شب و روز نشناسند 

بیانیه حزب کارگزاران خطاب به رئیس جمهور:

مردان »بزم« را نمی توان در شرایط »رزم« به کار گرفت

تحلیل نمایندگان از ساز ناکوک برخی در بهارستان؛ 

مجلس به سمت 
رادیکالیسم پیش نرود 

شیما  شعاعی

رهبری انقلاب می گویند همه باید به دولت کمک کنند و رئیس جمهوری از 
خودگذشتگی می کند، اما برخی در بهارستان سازناکوک می نوازند.برخی نمایندگان 
روند استیضاح سریالی وزرای دولت دوازدهم را حرکت مجلس به سمت رادیکالیسم 

می دانند و تأکید می کنند مجلس باید متعادل رفتار کند. 
»استیضاح چهار وزیر دیگر در راه است« این خبر را اقتصادآنلاین به نقل از 
ناصر موسوی لارگانی نماینده اصولگرای مجلس بعد از سوال نمایندگان از رئیس 
جمهوری منتشر کرده است. به زعم این نماینده »گفتن دردها، کارساز نیست و باید 
برای رفع مشکلات راه حلی پیدا کرد« و گویا به همین جهت است که نمایندگان 
بنا دارند بعد از دو وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و اقتصاد و دارایی به سراغ وزرای 
صنعت،معدن و تجارت، آموزش و پرورش، علوم و نیرو بروند. البته این ماجرا تازه 
نیست، از اوایل خرداد ماه و به دنبال نوسانات بازار ارز و بروز مشکلات اقتصادی، عزم 
نمایندگان برای استیضاح وزرایی که یک سال قبل از همین مجلس رأی اعتماد 

گرفتند بیشتر شد.

* رفتار و کلام متعارض در بهارستان
این اتفاقات در حالی رقم می خورد که روزگذشته رهبر انقلاب اسلامی در دیدار 
با رئیس جمهوری و اعضای هیأت دولت با اشاره به جلسه سوال نمایندگان از رئیس 
جمهوری اظهار کردند: نمایندگان مجلس از رئیس جمهوری که با بیش از ۲3 
میلیون رأی انتخاب شده است، سؤال می کنند و رئیس جمهور نیز با خونسردی 
و متانت به سؤالها پاسخ می دهد و این معنای مردم سالاری دینی است. ایشان 
همچنین »اتحاد و انسجام مسئولان کشور« را بیش از هر زمان دیگر لازم خواندند 
و افزودند: رؤسای قوا و مسئولان بخشهای مختلف باید پشتیبان و کمک کار یکدیگر 

باشند و بویژه همه باید به دولت کمک کنند زیرا دولت در وسط میدان است. 
پیش از این نیز روحانی در ابتدای سخنرانی خود در پاسخ به نمایندگان تاکید 
کرده بود:» مقام معظم رهبری از وی خواسته نسبت به این جلسه مراعات کند« و 

در بخش دیگری از سخنرانی اش گفته بود: »پاسخگو بودن نشانه ضعف نیست.« 
البته قبل از شروع سخنان رئیس جمهوری در مجلس، مخالفان سرسخت او 
تصمیم گرفته بودند از دولت اعلام حمایت کنند. سید حسین نقوی حسینی نماینده 
ورامین و از چهره های مطرح جبهه پایداری که در صف سوال کنندگان قرار داشت، 
در بخشی از سخنرانی خود گفت: »آقای رئیس جمهور پشت سر شما هستیم و 
آنانی که ادعا دارند می توانند بین مسئولان و قوای کشور اختلاف ایجاد کنند کور 

خوانده اند.« 
با این حال کمی بعد از آنکه رئیس جمهوری بهارستان را ترک کرد، طرح 
استیضاح محمد شریعتمداری وزیر صنعت، معدن و تجارت در مجلس اعلام وصول 
شد. دیروز نیز محمد بطحایی وزیر آموزش و پرورش به صف انتظار استیضاح وزرا 

پیوست. 

* توصیه رهبری به گفت و گو؛ عزم مجلس برای استیضاح
از  را  مجلس  در  جمهوری  رئیس  پاسخگویی  نحوه  سیاسیون  از  بسیاری 
خودگذشتگی سیاسی برای حفظ وحدت در کشور تفسیر کردند، اما مخالفان دولت 
دوازدهم در مجلس همچنان سازناکوک می نوازند. جواد کریمی قدوسی، نماینده 
مشهد در مجلس شورای اسلامی در توئیتی، ضمن ابراز رضایت از قانع نشدن 
بهارستانی ها از پاسخ های روحانی، این اتفاق را بیداری نمایندگان از خواب زمستانی 
دانست؛ و گفت استیضاح هایی در راه است که مردم را به مجلس امیدوار خواهد کرد. 
این در حالی است که رهبر معظم انقلاب در دیدار اخیر خود با اعضای دولت، 
تأکید کردند برای حل مشکلات اقتصادی کشور، جلسه روسای قوا برگزار می شود 

تا از طریق گفت وگو و رایزنی، نقاط اشتراک را افزایش داد.
ایشان علاوه بر این به کارنامه یک ساله دولت دوازدهم نظر داشتند و تاکید کردند: 
»در این یک سال کارهای خوبی در زمینه رشد اقتصادی، انرژی، افزایش صادرات 
غیرنفتی و کاهش واردات انجام شده است که باید روند افزایش صادرات و کاهش 
واردات با شتاب بیشتر ادامه یابد و در ضمن اینگونه خدمات با بیان هنرمندانه به 

مردم گفته شود.«

* به جان خریدن تهمت ها برای حفظ انسجام
پروانه مافی نماینده تهران در گفت و گو با ایرناپلاس درباره اینکه در شرایط 
فعلی و با وجود تاکیدات مقام معظم رهبری، مجلس برخلاف رویه وحدت طلبانه 
رئیس جمهوری بنای عزل وزرا را پیش گرفته است، می گوید: جناب آقای دکتر 
روحانی تاکید کردند برای حفظ انسجام در کشور و امنیت خاطر مردم از بیان مطالب 

جنجالی و تنش برانگیز خودداری می کنند. 
وی با بیان اینکه انتظار عمومی این بود که ایشان حرفهای بیشتری بزنند، تصریح 
می کند: این انتظار از سوی نمایندگان هم وجود داشت که موضوعات را شفاف کنند. 
با این حال ایشان مسائل را فراتر و کلان تر دیدند، حتی تهمت ها را بر جان خریدند 

اما از این مسئله عبور کردند تا در این شرایط سخت ثبات و انسجام حفظ شود. 
نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه عده قلیلی در مجلس 
مرتب به دنبال چالشی کردن مسائل و ایجاد هیاهو هستند، می گوید: شاید این 
را وظیفه خود می دانند، من نمی دانم استراتژی ها آن چیست اما به نظر اکثریت 
مجلس پیشبرد امور با روش این افراد به نفع هیچ یک از گروه های سیاسی، حتی 

این عده که تندروی می کنند نیز نیست.

* تندروی ها؛ خیانت به کشور
این عضو کمیسیون شوراها با بیان اینکه جامعه و کشور ما در شرایط مهمی قرار 
دارد و آمریکا لشکری را برای مقابله با ما به کار گرفته؛ می افزاید: در این شرایط ما 
باید با انسجام بیشتری عمل کنیم، از نظرات شخصی و کینه ها عبور کنیم. اگر منافع 
فردی را بر مصالح ملی مان ارجح قرار دهیم، قاعده بازی را خواهیم باخت که نه به 
نفع دولت و مجلس و نه به نفع مردم و تاریخ است. قطعا اگر این تصمیمات افراطی 

گرفته شود، آیندگان ما را نخواهند بخشید. 
وی ادامه می دهد: به همین جهت، انتظار مجموعه نمایندگان از آقای روحانی 
این بود که مشکلاتی که برای او ایجاد می شود را بیان کنند، هرچند تن به این کار 
ندادند اما به این معنا نیست که فراموش شده است بلکه در زمان دیگر، باید به آن 
پرداخت. نه اینکه با جنجال و هیاهو ذهن مردم را مشوش و ناامید کرد. به نظر من، 

ایجاد دلهره و ناامیدی عمومی در شرایط فعلی نوعی خیانت است. 

* سوال از رئیس جمهوری؛ جرقه ای برای اندیشیدن به مصالح ملی
این عضو فراکسیون امید در پاسخ به این پرسش که آیا عزمی برای مقابله با 
این گروه که استیضاح و برکناری سریالی وزرا را کلید زده اند، وجود دارد یا نه، می 
گوید: این عزم در حال شکل گیری است. مجموعه نمایندگان طی دو روز اخیر به 
این نتیجه رسیدند که باید با دقت بیشتری مسائل را واکاوی کنند تا خدشه ای به 

مصالح ملی وارد نشود. 

*  رادیکالیسم مجلس کاری از پیش نخواهد برد
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی نیز درباره سریال استیضاح وزرا و آثار و پیامدهای 
آن به خبرنگار ایرناپلاس می گوید: مجلس به سمت رادیکالیسم شدیدی پیش می 

رود که خوب نیست. در واقع مجلس در حال شلیک همه تیرهای خود است. 
وی با تاکید بر اینکه مجلس هم باید مشی اعتدالی پیش بگیرد، تأکید می کند: 
اگر دولت ضعف هایی دارد، که من معتقدم دارد، مجلس باید به دولت کمک کند. 
فشار الزاما موثر نخواهد بود، باید دست دولت را گرفت و به او کمک کرد، استفاده 

مستمر از ابزارهای نظارتی مجلس کاری از پیش نخواهد برد. 

* استیضاح های سریالی به ضرر مجلس است
عضو فراکسیون مستقلین با بیان اینکه من مخالف این رویه ام، می افزاید: باید به 
دولت کمک کرد و دولت نیز باید دست کمک بیشتری به سوی مجلس دراز کند. 
در این صورت استفاده از ابزارهای نظارتی موثر خواهد بود، در غیر این صورت، ادامه 

روند استیضاح ها به نفع مجلس نیست. 
وی در پاسخ به این پرسش که آیا عزمی برای مقابله با گروهی که استیضاح ها 
را پیگیری می کنند، وجود دارد یا نه، می گویید: به نظرم همچنان زود است. چراکه 
رویه لجاجت وجود دارد، باید کمی زمان بگذرد و مجلس رویه اعتدالی پیش گیرد و 

دریابد نمی شود همه را زد و زخمی کرد. 

* استیضاح؛ فرافکنی در خانه ملت؟
جعفرزاده ایمن آبادی در همین راستا تأکید می کند: جامعه تا جایی این رویه را 
از ما می پذیرد. به طور مثال در جریان سوال نمایندگان از رئیس جمهوری، مردم با 
ما همراهی کردند اما تکرار ماجرا باعث می شود تصور عمومی این باشد که مجلس 
فرار به جلو انجام می دهد و فرافکنی می کند و این پرسش پیش می آید که مجلس 
کجا باید استیضاح شود یا پاسخگو باشد؟ از این جهت، به نظرم روش ما باید تا حدی 

متعادل تر شود و بیشتر با یکدیگر همکاری کنیم.

نکتـه
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 ـ:اى كمیل ! به خانواده ات فرمان   ـخطاب به كمیل به زیاد 

بده كه روزها در پى كسب خصلت هاى والاى انسانى بروند ، و 

شبانگاهان ، در پى رفع نیازهاى خُفتگان .

شنبه - 10 شهریور 1397- سال بیست و یکم - شماره  4636

احتکار کننده 3600 تن برنج در سفر حج به سر می بردكاریکاتور

طرح: محمدعلى رجبى

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: سطح زیرکشت باغ های استان 
که در سال ۹۲ حدود سه هزار و 7۰۰ هکتار بود در سال جاری به بیش از 1۲ هزار 

هکتار رسیده است. 
محمد رضا طلایی بیان کرد: روند توسعه باغ ها در قم تا میزان 16 هزار هکتار 
ادامه پیدا می کند اما افزایش بیش از این مقدار با توجه به شرایط آب و هوایی استان، 

مناسب و توجیه پذیر نیست.
وی تصریح کرد: استفاد از کشت باغی یکی از راهکارهای موثر برای افزایش عملکرد 
در بخش کشاورزی و مدیریت بهینه منابع آب است و به همین دلیل بسیاری از 
کشاورزان قمی در سال های اخیر با تغییر الگوی کشت خود، به تولید محصولات 
باغی روی آورده اند.وی ادامه داد: بهره گیری از تجهیزات پیشرفته و مکانیزه در باغ ها 
و تکمیل زنجیره تولید محصولات، از جمله سیاست های مورد توجه برای بالا بردن 

ارزش افزوده فعالیت های اقتصادی باغداران استان است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم همچنین گفت: با تسهیلات مناسبی که در 
اختیار کشاورزان روستایی قرار می گیرد، آنان می توانند، باغ های خود را با استفاده از 
روش های نوین آبیاری کنند و پیش بینی می شود با ادامه این طرح در آینده نزدیک 

همه باغ های استان که قابلیت اجرای سیستم های نوین آبیاری را داشته باشند، از 
این روش استفاده کنند. 

طلایی در ادامه با اشاره به کیفیت بالای پسته تولیدی در باغ های قم، بیان کرد: 
پسته، محصولی مقاوم و کم آب بر است و پیش بینی می شود با توسعه باغ های پسته 
در مناطق روستایی، قم در آینده نزدیک به یکی از مهمترین قطب های تولید پسته 

کشور تبدیل شود. 
وی با بیان این که پسته تولیدی در قم از نظر مرغوبیت محصول، رتبه دوم کشور 
را دارد، افزود: سطح زیر کشت این محصول در استان روز به روز در حال افزایش است 
که این مساله نشان دهنده استقبال خوب کشاورزان قمی از این محصول راهبردی 

و اقتصادی است.
طلایی در ادامه به برنامه های این نهاد در هفته دولت برای بهره برداری از طرح 
های توسعه کشت های باغی اشاره کرد و گفت: افتتاح 13 طرح در بخش بهبود 
تولیدات گیاهی همچون توسعه باغ های استان از جمله برنامه های سازمان جهاد 
کشاورزی قم در هفته دولت است که با اعتبار 6۰ میلیارد ریال و ایجاد اشتغال برای 

33۲ تن انجام می شود.

رئیس سازمان نظام مهندسی استان 
قم گفت: یکی از موضوعاتی که کیفیت 
ساخت و ساز را در قم تحت تأثیر قرار 
داده و موجب رواج امضا فروشی می شود، 
استفاده از مشاوران غیر بومی در برخی 

پروژه های بزرگ است.
امین مقومی در گفت وگویی با اشاره 
به آسیب های حضور مهندسین غیر بومی 
و مشاوران در بخش خصوصی صنعت 
داشت:  اظهار  قم،  استان  در  ساختمان 
طبق قانون طراحی و نظارت و اجرا در 
ساخت وسازها باید با حوزه نظام مهندسی 
باشد. در این عرصه هم قانون شفاف است 
و هم ظرفیت آن وجود دارد اما در عمل 
گاهی اتفاق دیگری می افتد.وی با اشاره به 
اینکه در دور دوم سفرهای استانی دولت 
دهم مصوبه ای مبنی بر صدور پروانه برای 
ساختمان هایی که با شرکت های مشاور 
افزود: این  ساخته شده اند مطرح شده، 
قوانین  با  انطباق  عدم  دلیل  به  مصوبه 
بالادستی غیر قانونی است و جایگاه آن 
هم در دوران رونق ساخت و ساز بود اما 
در حال حاضر این مصوبه برای جامعه 
است. کرده  ایجاد  مشکلاتی  مهندسی 

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان 
استان قم با اشاره به اینکه ممکن است در 
ساختار دفاتر مهندسی مشکلاتی وجود 
داشته باشد، ادامه داد: باید به جای حذف 
نظام مهندسی از این چرخه این مشکلات 
را برطرف کرد که البته در سال های اخیر 
تلاش کردیم دفاتر حقوقی را که ساختار 
مشاور دارند تقویت کنیم.وی با تأکید بر 
اینکه بدون کنترل ظرفیت و صلاحیت 

پای واسطه ها به ساخت و ساز باز می شود، 
گفت: این موضوع به تولید استان ضربه 
می زند چرا که شرکت هایی از خارج از 
استان پروژه ها را در دست گرفته و مصالح 

را هم از آنجا تأمین می کند.
بومی  غیر  مشاوران  وجود   *
موجب نقص در روند نظارت می شود

مقومی اظهار داشت: نکته دیگر این 
است که وجود مشاوران غیر بومی موجب 
نقص در روند نظارت خواهد شد چرا که 
کار را کسی از خارج از استان انجام داده و 
بعدها در صورت بروز مشکل، پاسخگویی 
هم نخواهد داشت.رئیس سازمان نظام 
اینکه  به  اشاره  با  قم  استان  مهندسی 
کارفرماها در برخی پروژه های خاص مانند 
بیمارستان ها ادعا دارند که توان اجرای 
این پروژه ها در استان وجود ندارد، گفت: 
البته من چندان به این موضوع اعتقادی 
صحیح  موضوعی  چنین  اگر  اما  ندارم 
باشد می توانیم طراحی داشته باشیم که 
مهندسان بومی هم کنار مشاوران غیر 

بومی مشغول شوند تا این تجربه استان 
منتقل شود و در پروژه های بزرگ بعدی 
از قبیل فرودگاه، مترو و بیمارستان ها از 
شود. استفاده  بومی  مهندسان  تجربه 

وی افزود: عمده مشکل این است که در 
با مصوبه ای که خودش تخلف  دوره ای 
بوده این کار را انجام دادند و این مصوبه 
بابی را باز کرد برای یک عده ای که بتوانند 
با دور زدن قانون نظام مهندسی به اهداف 
خودشان برسند.مقومی گفت: ما اشکالاتی 
را  هست  مهندسی  نظام  حوزه  به  که 
کتمان نمی کنیم اما معتقدیم اشکالاتی 
چارچوب  همین  در  را  دارد  وجود  که 
باید حل کرد.وی با اشاره به اینکه وقتی 
پروژه ای در چارچوب ظرفیت و صلاحیت 
در  پاسخگویی  است  نکرده  کار  استان 
قبال آن اتفاق نمی افتد، اظهار کرد: ما در 
مسئله مجری این مشکل را داشتیم اما 
در حوزه طراحی و نظارت در پروژه های 
بزرگ هم چنین مشکلی را داریم چرا که 
طراح و ناظر کسی است که پروانه اشتغال 

نظام مهندسی استان قم را ندارد. فردا 
اگر اتفاقی در این پروژه ها بیفتد کسی 

نمی تواند توقع پاسخگویی داشته باشد.
* نزدیکی به تهران موجب آسیب 

برای قم شده است
رئیس سازمان نظام مهندسی استان 
به  نزدیکی  زمینه  این  در  می گوید  قم 
تهران موجب آسیب برای قم شده است. 
استان هایی مانند البرز و تهران و اصفهان 
ظرفیت های بالایی در مهندسی دارند. تنها 
تهران 1۲۰ هزار مهندس دارد و پایان سال 
که می شود چون می دانند ظرفیتشان در 
حال از بین رفتن است به استان هایی مانند 
قم به قیمت نازل مراجعه می کنند. این 
اعداد در بسیاری موارد قابل رقابت نیست 
و به ازای آن هم مالک خدمات صحیح 
مهندسی دریافت نمی کند.وی با بیان اینکه 
این موضوع یکی از ریشه های امضا فروشی 
در ساخت و ساز است، ادامه داد: گاهی 
گفته می شود تعرفه در قم گران است در 
صورتی که تعیین نرخ در چارچوب قانون 
است. با این حال ما آمادگی داریم جایی که 
امکان دارد تعرفه را کاهش داده و چرخه 
زمانی کارها را کوتاه تر کنیم.مقومی با اشاره 
به اینکه در اینگونه پروژه ها شناسنامه فنی 
برای ملک صادر نمی شود، افزود: شناسنامه 
فنی سندی است که در معامله خریدار 
و فروشنده باید دست به دست شده تا 
خریدار از وضعیت پروژه مطلع شود. در 
پروژه هایی که مشاور غیر بومی دارند این 
شناسنامه صادر نمی شود و وضعیت پروژه 
در واقع مبهم است. این هم آسیبی به 

حقوق بهره برداران است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد

افزایش سطح باغ های قم به 12 هزار هکتار 

رئیس سازمان نظام مهندسی استان قم  مطرح کرد

کیفیت سازه های قم قربانی حضور مشاوران غیر بومی

نامحـرمانه

خبــر

۶۰۰ تن عضو پارلمان اصلاحات می شود
علی محمد نمازی عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران در گفت وگو با »اعتمادآنلاین«: بحث پارلمان 
اصلاحات مدت زمان زیادی است که مطرح شده و توسط آقایان کواکبیان، کمالی و چند تن از دبیران 
کل احزاب، پیگیری می شود. راجع به پارلمان اصلاحات در شورای هماهنگی جبهه اصلاحات مفصل 
صحبت و در نهایت راجع به آن رای گیری شد و رأی هم آورد که پارلمان اصلاحات تشکیل شود و جای 
شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان را بگیرد. بنا بر پیشنهادی که شده است پارلمان اصلاحات 6۰۰ نفر 
عضو دارد که ۲۹۰ نفر از آنها متناظر با نمایندگان مجلس است. یعنی از حوزه های موجود به تعدادی که 
نماینده دارد اصلاح طلبانی انتخاب می شوند و وارد پارلمان اصلاحات می شوند. بخشی از این 6۰۰ نفر 
سهمیه احزاب گوناگون هستند و بخش دیگر چهره های حقیقی شامل وزرا، استانداران و سایر مسئولان 
عالی رتبه ادوار گوناگون هستند و سهمی هم خود آقای خاتمی دارند. این پارلمان نقش مقطعی دارد و 
بیشتر با کارویژه انتخابات تشکیل جلسه خواهد داد و لیست های انتخاباتی را این پارلمان خواهد بست.

 
ممانعت معاون دادستان از عروسی دختر ۹ ساله در مشهد

معاون دادستان مشهد از ممانعت از عروسی مشکوک دختر ۹ ساله مشهد با یک مرد بزرگ سال 
خبر داد. حسن حیدری در گفت وگو با ایسنا با اعلام این خبر، اظهار کرد: با توجه به وصول خبری از 
شهروندان مبنی بر برگزاری مجلس عروسی در یکی از تالارهای مشهد که عروس دختر ۹ ساله که 
فاقد ولی نیز است و یک فرد بزرگسال که اختلاف سنی زیادی دارند، بلافاصله با دستور قضایی معاون 
دادستان مشهد در ساعت 11 شب به همراه تیم اورژانس اجتماعی و کلانتری به محل برگزاری مراسم 
اعزام شدند. وی ادامه داد: بر این اساس بزرگان خانواده عروس و داماد ملزم به حفاظت از دختر تا بررسی 
دقیق موضوع قانونی بودن و داشتن شرایط ازدواج دختر شدند. حیدری تصریح کرد: متعاقباً دستورات 
لازم جهت اعزام دختر به مراکز نگهداری بهزیستی صادر شد تا اطمینان کامل از تأمین مصلحت کودک 
شود. باید توجه داشت که ازدواج کودکان زیر سن قانونی ممنوع بوده و دادستان به لحاظ رعایت حقوق 

کودکان با قانون شکنان برخورد خواهد کرد.
 

تذكر به وزیر كشور براى حادثه فیضیه
یک نماینده اصلاح طلب در مجلس شورای اسلامی درباره تهدید رئیس جمهور گفت: به وزیر کشور 
در این باره تذکر دادیم و خواستار پیگیری شدیم. محمدرضا تابش،  درباره تهدید کردن رئیس جمهور به 
مرگ در مدرسه فیضیه قم و دعای روز عرفه، گفت: از وزیر محترم کشور خواسته ایم که در این باره اعلام 
موضع کنند و به ایشان تذکر داده ایم که این موضوعات را ریشه یابی کند. این عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سؤالی مبنی بر این که این دست اتفاقات در گذشته داشتیم 
مانندحمله به آقای مطهری در شیراز و روز قدس به شخص رئیس جمهور اما چرا برخورد نمی شود، 
بیان کرد: حداقل این موارد اعلام شد،  معتقدم علاوه بر اعلام این موارد باید به آن ها رسیدگی شود زیرا 

به برخی از شایعات دامن می زند.
 

پیشنهاد انصاریان درباره تغییر امام هاى جمعه  جنجالی
استاد حسین انصاریان گفت: امام جمعه های تلخ، تیز و تند را در شهرهای پرجمعیت تغییر دهید، 
چون دفع خیلی خطرناک است! جذب رحمت الهی است، مردم را دور هم جمع کرده و ایجاد محبت 
می کند؛ بنابراین خداوند در قرآن مجید اجازه داده اند که با دو طایفهٔ منافقین و کفار اگر با شما جنگیدن 
با آنان بجنگید و اگر کاری به کار شما نداشتند، شما هم کاری به کارشان نداشته باشید. همین محبت 
پیغمبر)ص( و همین رحمت الهی در وجود پیغمبر)ص( بود که مردم را جمع کرد. چه مانعی دارد که 

آدم در هیچ موردی عصبانی نشود؟ چه مانعی دارد که آدم در همهٔ موارد محبت کند؟
 

افشانی از شهردارى تهران رفتنی شد؟
با تصمیم مجلس شورای اسلامی و اصلاحیه قانون منع به کارگیری بازنشستگان، شرایط برای ادامه 
حضور افشانی در شهرداری تهران پیچیده شد و با این وضعیت افشانی یک قدم دیگر برای رفتن از 
شهرداری تهران نزدیک تر شد. رئیس مجلس در جلسه ۲۲6 مجلس و در جریان بررسی پیشنهاد اصلاح 
قانون ممنوعیت به کارگیری بازنشستگان در پاسخ به این ابهام که آیا شهرداری شامل ماده 5 قانون 
خدمات کشوری که در ماده واحده این مصوبه به آن اشاره شده می شود یا خیر، گفت: شهرداری شامل 

این ماده است و قابل مستثنی شدن نیست.

دومین دادگاه مشایی دوازدهم شهریور برگزار می شود
دومین جلسه رسیدگی به پرونده اسفندیار رحیم مشایی رئیس دفتر رئیس جمهوری سابق، روز 
یکشنبه دوازدهم شهریور در شعبه اول دادگاه انقلاب اسلامی تشکیل می شود. سید عادل حیدری و 
سید علی اصغر حسینی دو وکیل رئیس دفتر رئیس جمهوری سابق روز چهارشنبه برای پیگیری پرونده 
نامبرده در دادگاه انقلاب حضور یافتند. نخستین جلسه دادگاه علنی رسیدگی به اتهامات اسفندیار رحیم 
مشایی روز شنبه سوم شهریور جاری قرار بود که ساعت 1۰ صبح آغاز شود اما به علت حضور نیافتن وی 
در دادگاه، در زمان مقرر تشکیل نشد اما پس از مدتی مشایی به همراه وکیل خود در دادگاه حاضر شد.

 
عارف: انتظار ما از روحانی بیشتر بود

رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه انتظار اصلاح طلبان از روحانی بیش از 
عملکرد فعلی اش بود، گفت که وزرای دولت احساس مسئولیت مشترک نسبت به رفتار یکدیگر ندارند.

به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف در صفحه توییتر شخصی خود نوشت: »انتظار اصلاح طلبان از آقای 
روحانی بیش از عملکرد فعلی ایشان بود که امیدواریم در سال دوم به بعد شتاب فعالیت های دولت بیشتر 
شود. وزرای دولت متأسفانه احساس مسئولیت مشترک نسبت به رفتار یکدیگر ندارند و این یکی از 

ضعف های دولت است که حتما رئیس جمهور باید برای آن چاره اندیشی کند.«
 

ظریف: به دنبال دعوا با همسایگان نیستیم 
 محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در گفت وگویی با شورای اطلاع رسانی 
دولت درباره روابط ایران با کشورهای حاشیه دریای خزر با بیان اینکه سیاست ما داشتن رابطه خوب با 
همسایگان است، گفت: الان بهترین روابط را با کشورهای ساحلی دریای خزر داریم و می خواهیم این 
روابط گسترش نیز یابد.وی با یادآوری این نکته که ما دنبال دعوا با همسایه های خودمان نیستیم، عنوان 
کرد: ما با همه همسایه ها به دنبال روابط همسایگی هستیم.وزیر خارجه با اشاره به آنچه که در وزارت 
خارجه ایران به عنوان سیاست همسایگی و یا سیاست منطقه قوی تعریف شده، اظهار داشت: ما دنبال 

سلطه بر همسایگانمان نیستیم، البته سلطه کسی را نپذیرفته و نخواهیم پذیرفت.
 

محکوم به دوسال شركت در نماز جمعه! 
دکتر فراهانی،معاون فرهنگی و دانشجویی وزارت علوم: حدود 14 نفر از دانشجویان دانشگاههای علوم 
پزشکی در اتفاقات دی ماه سال گذشته بازداشت شدند که برای دو نفر از این دانشجویان محکومیت 
صادر شد که یکی از این دانشجویان که البته حکم آن را من ندیده ام، دانشجویی از سمنان است که 
محکوم شده به مدت دو سال یک هفته در میان در نماز جمعه شرکت کند و یک دانشجوی دیگر نیز از 

بندرعباس محکوم به حبس شده که هنوز حکم این دانشجو به دست من نرسیده است.

آیت الله صافی گلپایگانی: زندانی كردن بدهکاران مهریه شرعا جایز نیست
آیت الله صافی گلپایگانی گفت:کسانی که توانایی پرداخت مهریه ندارند،زندانی نمودن آن ها شرعا 
جایز نیست. آیت الله صافی گلپایگانی از مراجع عظام تقلید به استفتائی پیرامون »حبس بدهکاران 
مالی« پاسخ گفت که تقدیم حضور علاقه مندان می گردد. ایشان در زمینه گفتند: به طور کلی کسانی 
که توانایی پرداخت دیون خود را ندارند )چه مهریه باشد و چه دیون دیگر( زندانی نمودن آنها شرعاً 

جایز نیست. 

امام جمعه قم مطرح کرد

پیام ویژه ملت به ترامپ
امام جمعه قم با اشاره به اینکه ایران در مبارزه با تروریسم پیشگام بوده و به پیمان  ها پایبند است، 
گفت: ملت ایران به ترامپ و اطرافیانش می گویند به فضل الهی در برابر همه توطئه  های شما خواهد 

ایستاد؛ شما طعم تلخ شکست را خواهد چشید و ملت نیز بر مشکلات فائق می آیند
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه  های این هفته نماز جمعه قم که در مصلای قدس برگزار شد با 
اشاره به اینکه همه نعمت  های عالم وسیله برای امتحان بشریت است، بیان کرد: یکی از نعمت  هایی که 
می تواند منجر به سعادت ابدی و اخروی شود فرزندان سالم و خانواده سالم است.وی با اشاره به اینکه 
اعمال بشر همه در پیشگاه خداوند باقی می ماند، یادآور شد: اگر کسی خط انحرافی ایجاد کرد تا زمانی 
که آن خط انحرافی ادامه پیدا کند در گناه آن شریک است.امام جمعه قم با اشاره به اینکه تربیت اولاد 
خوب صدقه جاریه است، اضافه کرد: تربیت فرزندان صالح همانند بسیاری از امور دیگر دارای پاداش 
جاری و ادامه دار است.وی با تبریک فرارسیدن عید سعید غدیر خم بیان کرد: غدیر وحدت آفرین و 
پرشکوه به عنوان عید بزرگ الهی باید در همه جهان اسلام بزرگ داشته شده و پیام سعادت بخش 
غدیر بر همه عالم سایه افکن شود.اعرافی با بزرگداشت یاد شهدای اسلام، انقلاب اسلامی، دفاع مقدس 
و شهدای مدافع حرم، یاد و نام شهیدان رجایی و باهنر را گرامی داشت.وی با تقدیر از اقدامات صورت 
گرفته از سوی دولت برای خدمت رسانی به مردم بیان کرد: امیدواریم با پایان هفته دولت و ارشادات 
رهبری مسؤولان با نفسی تازه و روحیه ای جدید به دنبال خدمت صادقانه به مردم باشند .امام جمعه 
قم با اشاره به فرارسیدن روز تعاون اضافه کرد: تعاونی یکی از سه ضلع اقتصاد ایران اسلامی در قانون 
اساسی است و تعاونی  ها نقش مهمی در توسعه اقتصادی و عدالت اجتماعی باشند.وی با اشاره به تشکیل 
بیش از 1۰۰ هزار تعاونی در بخش  ها ی مختلف در کشور تاکید کرد: با وجود اقدامات صورت گرفته 
در بخش تعاون ولی با سهم ۲5 درصدی بخش تعاون در اقتصاد فاصله داریم. باید مردم کنار هم قرار 
گرفته و با تشکیل تعاونی در بخش  های مختلف اقتصاد شکوفاتر شود.اعرافی به روز بانکداری اسلامی 
اشاره کرد و یادآور شد: مقوله بانک همچنان محل سخن است؛ انتظار می رود در اصلاح قانون بانکداری 
اسلامی نظرات مراجع تقلید، اقتصاددانان و مبانی اسلام و خدمت خالصانه به مردم و توسعه سرمایه 
گذاری اصلاحات لازم صورت گیرد و حل مشکلاتی نظیر دیرکرد، سودهای بانکی، تسهیلات و برخی 

دیگر از فعالیت  های دیگر لحاظ شود.

عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
استانداری قم گفت: با تغییر کاربری باغ 
سالاریه برای تاسیس شعبه دانشگاه امام 
صادق)ع( موافقت نکردیم و پیشنهاد 
تملک زمین توسط شهرداری و واگذاری 
زمین دیگر به این دانشگاه ارائه شده 

است.
رشد  به  اشاره  با  بهشتی  محسن 
رشد  کرد:  اظهار  قم  استان  جمعیت 
جمعیت استان در دهه 5۰ تا دهه 7۰ 
بیشتر از رشد جمعیت در زمان کنونی 
بود، در آن دوره رشد جمعیت قم حتی 
به بیش از 1۰ درصد هم رسید، اکنون 
مهاجرت به شهر قم نسبت به گذشته 
کمتر شده، البته بسیاری از روستاهای 

قم هم در این سال ها خالی از سکنه 
طرح  در  داد:  ادامه  است.وی  شده 
تفصیلی شهر قم چند قطعه آموزشی 
در بلوار غدیر پیش بینی شده است، 
اما در بسیاری از اوقات، سرعت ساخت 
از سرعت ساخت  واحدهای مسکونی 
به  کاربری های دیگر پیشی می گیرد، 
همین دلیل کمیته ای را در استان قم 
تشکیل دادیم تا همزمان با بحث سکونت 
در یک منطقه ایجاد کاربری های دیگر 
در آن منطقه براساس طرح تفصیلی 
شهر هم صورت بگیرد.معاون هماهنگی 
افزود:  قم  استانداری  عمرانی  امور 
زیربنایی  را کارگروه  زیادی  زمین های 
برای احداث نیروگاه های خورشیدی در 

استان به سرمایه گذاران واگذار کردیم، 
به دنبال پیگیری برای بهره برداری از این 
نیروگاه ها هستیم و به دنبال ایجاد یک 
سایت هزار هکتاری در استان قم هستیم 
تا در این سایت قطعات زمین را همچون 
شهرک های صنعتی به سرمایه گذاران 
برای تولید برق خورشیدی واگذار کنیم.

بهشتی با اشاره به بحث تغییر کاربری 
باغ ها در شهر قم اظهار کرد: کمیسیون 
ماده پنج در چند سال اخیر مصوبه ای 
قم  شهر  باغ های  کاربری  تغییر  برای 
نداشته است، به دنبال صیانت از باغ های 
این شهر هستیم، در این راستا، چند 
سال پیش تمام باغ های شهر قم برای 
نخستین بار در کشور خارج از محدوده 

این شهر شد تا باغ های قم حفظ شود.
ادامه داد: در گذشته صاحبان  وی 
برخی از باغ های شهر قم به مرور این 
باغ ها را خشک کردند تا به زمین های لم 
یزرع تبدیل شوند و سپس خود اهالی 
محل درخواست تغییر کاربری آن باغ ها 
را بدهند.معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری قم در پایان خاطرنشان کرد: 
کمیسیون ماده پنج برای تغییر کاربری 
باغ های شهر قم  تحت فشار نیست، با 
تغییر کاربری باغ سالاریه برای تاسیس 
امام صادق)ع( موافقت  شعبه دانشگاه 
نکردیم و پیشنهاد تملک زمین توسط 
شهرداری و واگذاری زمین دیگر به این 

دانشگاه را دادیم.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم مطرح کرد

مخالفت با تغییر کاربری باغ سالاریه برای تاسیس دانشگاه 

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش وپرورش استان قم  خبرداد

ثبت نام 3242 نفر در دوره های 
سوادآموزی در قم 

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش وپرورش استان قم با اشاره به 
تکلیف برنامه ششم توسعه در خصوص سوادآموزی اظهار کرد: براساس 
این برنامه باید افراد بی سواد 1۰ تا 4۹ سال در کشور با سواد شوند، البته 
آمادگی آموزش به افراد بی سواد بالای 4۹ سال را در مجموعه نهضت 

سوادآموزی داریم.
حجت الاسلام و المسلمین محمد رضا قاسمی نیا در جلسه شورای 
پشتیبانی سوادآموزی استان قم اظهارداشت  امسال در دوره های سه گانه 
سوادآموزی استان ظرفیت ثبت نام برای هفت هزار و 4۰7 نفر وجود دارد، 
آخرین زمان ثبت نام در این دوره ها تا دی ماه سال جاری است، امسال 
تاکنون سه هزار و ۲4۲ نفر در دوره های سوادآموزی در قم شرکت کردند.

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش وپرورش استان قم افزود: اتباع 
غیرایرانی هم در دوره های سوادآموزی شرکت می کنند، اکنون در حال 
آموزش دو هزار و 7۰۰ فرد بی سواد غیرایرانی در نهضت سوادآموزی 
در قم هستیم، ۲6۰ نفر از این افراد بی سوادی سنینی بین 1۰ تا ۲۰ 

سال دارند.
وی داد: باید به دنبال اجرای طرح هر کارمند یک سوادآموز در استان 
قم باشیم، باید از کارمندانی که در جذب افراد بی سواد به دوره های 
سوادآموزی و آموزش به آن ها در استان قم مشارکت داشته باشند، به 
صورت ویژه تشویق شود.قاسمی نیا، کمک اقشار برای با سواد کردن 
افراد بی سواد در استان قم را ضروری دانست و تصریح کرد: از نهادها، 
اصناف و قشرهای مختلف استان درخواست می کنم که برای ریشه کنی 
بی سوادی در قم به نهضت سوادآموزی کمک کنند.معاون سوادآموزی 
اداره کل آموزش و پرورش استان قم افزود: به کتابخانه حرم حضرت 
معصومه)س( و 1۸ کتابخانه عمومی، هزار و 7۰۰ کتاب ویژه افراد کم 
سواد بزرگ سال اهدا کردیم، مساله آموزش این افراد اهمیت زیادی دارد 
و در راستا دوره های آموزش رایانه را برای آن ها برگزار کردیم.وی در پایان 
خاطرنشان کرد: لازم است که ناشران و نویسندگان کتاب هایی را در 

زمینه های گوناگون برای افراد بزرگسال کم سواد تهیه و منتشر کنند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم خبر داد

افتتاح دو طرح عمرانی 
در شهرک های صنعتی قم 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: پل شهرک 
شهاب و طرح آبرسانی به شهرک الغدیر، پس از هفته دولت افتتاح 

خواهد شد.
امیر طیبی نژاد با اشاره به پروژه های عمرانی شهرک های صنعتی 
استان قم اظهار کرد: پل شهرک شهاب و طرح آبرسانی به شهرک الغدیر، 
دو پروژه عمرانی در این شهرک ها است که پس از هفته دولت افتتاح 
خواهد و برای این پروژه ها حدود 15 میلیارد تومان هزینه شد.وی ادامه 
داد: طرح آبرسانی شهرک صنعتی الغدیر چاه های آن در مجاورت چشمه 
شور است و مخازن سرچاهی دارد و آب آن تصفیه می شود، این طرح 
هشت کیلومتر خط انتقال و پمپاژ به مخزن اصل شهرک دارد تا برای 
واحدهای صنعتی در شهرک الغدیر قابل مصرف باشد.مدیرعامل شرکت 
شهرک های صنعتی استان قم افزود: تاکنون آب واحدهای شهرک 
صنعتی الغدیر تامین می شد، اما آب از طریق تانکر به شهرک انتقال 
پیدا می کرد و در مخازن تخلیه می شد و شهرک صنعتی الغدیر آب دار 
بود، طرح آبرسانی به این شهرک آماده بهره برداری است و برای این 
طرح حدود 7.5 میلیارد تومان هزینه شد.طیبی نژاد افتتاح پل شهرک 
شهاب را موجب بهره برداری کامل از این شهرک دانست و تصریح کرد: 
یکی از دلایل عدم استقرار واحدهای صنعتی در این شهرک، راه ارتباطی 
بود، برای یک شهرک صنعتی باید راهی باشد که خودروهای سنگین 
مواد اولیه را برای واحدهای تولیدی بیاورند و همان خودروها محصول 
تولید شده را از شهرک خارج کنند.وی خاطرنشان کرد: یکی از دلایلی 
که تاکنون واحدهای تولیدی در شهرک شهاب مستقر نمی شدند، راه 
دسترسی این شهرک بود و با شناسایی این دلیل، طرح احداث پل 
شهرک شهاب اجرا شد تا این شهرک به جاده قدیم متصل شود و 
خودروهای سنگین بتوانند از طریق این پل وارد شهرک شهاب شوند و 

پل شهرک شهاب تقریبا آماده است.

شهردار منطقه 6 قم خبرداد

احداث شبدری کامل تقاطع امام علی)ع( 
شهردار منطقه 6 قم گفت: احداث شبدری کامل تقاطع امام علی)ع( و 

توسعه تونل قلعه کامکار در دستور کار شهرداری منطقه 6 است.
علی حاتمی فرد با بیان اینکه پروژه ورودی جعفریه بیش از یک ماه 
است که در این منطقه به بهره برداری رسیده است، اظهار کرد: از انتهای 
بلوار حضرت معصومه)س( و دو کیلومتر باقیمانده به پل راه آهن مسیر 
جاده جعفریه یکطرفه بود که اقدامات عمرانی توسط شهرداری انجام شده 
و مسیر دو طرفه شده است.شهردار منطقه 6 قم با تاکید بر اینکه بالغ بر 
4۰ میلیارد ریال توسط شهرداری در این پروژه هزینه شده که ۲۰ میلیارد 
ریال آن از منابع استانی تامین شده است، افزود: در تقاطع کمربندی امام 
علی)ع( و بلوار حضرت معصومه)س( نیز اصلاح هندسی صورت گرفته 
است و در یک طرف این تقاطع که ورودی کمربندی امام علی)ع( به جاده 
قلعه کامکار بوده با اعتبار 15 میلیارد ریال به صورت استاندارد تکمیل 
شده است، رمپ مقابل این مسیر که ورودی بلوار حضرت معصومه)س( 
به کمربندی امام علی)ع( است نیاز به بهسازی که در دستور کار است.

حاتمی فرد گفت: ما قرارداد سه میلیارد تومانی با پیمانکار داشتیم که 
شامل این لوپ و رمپ و لوپ و اتصال بلوار حمزه به کمربندی امام 
علی)ع( بود که تکمیل شده است و در حال حاضر شرایط استانداردی در 
این تقاطع برقرار شده که در گذشته مشکلات زیادی در این مسیر وجود 
داشت.وی با بیان اینکه خروجی کمربندی امام علی)ع( به سمت جاده 
جعفریه نیز در حال حاضر مسیر موقت است که طراحی صورت گرفته دو 
شبدری کامل است که عملیات عمرانی آن نیز در برنامه شهرداری منطقه 
است، اظهار کرد: یک فاز این پروژه اجرایی شده و فازهای بعدی آن نیز 
در دستور کار است و در ادامه این پروژه تونل قلعه کامکار نیز باید توسعه 

یابد و این پروژه نیز در برنامه است.

شهردار منطقه هفت قم مطرح کرد

عدم شکل گیری ساختار و بسته های 
تشویقی برای نوسازی بافت فرسوده 

شهردار منطقه هفت قم گفت: هنوز ساختار و بسته های تشویقی 
مناسب برای نوسازی بافت فرسوده شکل نگرفته است.

علیرضا اقبالیان با اشاره به وسعت محدوده بافت فرسوده در منطقه 
هفت، اظهار کرد: مشکلات عدیده ای در این بافت وجود دارد، شهروندان 
خودشان استقبال دارند که به سمت نوسازی ملک های خود اقدام کنند 
اما یکسری تعهدات را نیز باید دولت و شهرداری انجام دهد تا این مهم 
نمود بیشتری داشته باشد.شهردار منطقه هفت قم با تاکید بر اینکه هنوز 
ساختار و بسته های تشویقی مناسب برای نوسازی بافت فرسوده شکل 
نگرفته است، تصریح کرد: صرفاً شهرداری در این زمینه ورود پیدا کرده 
است و با ارائه رایگان پروانه ساخت شهروندان ساکن در این مناطق را 
تشویق به ساخت بنای جدید می کند.اقبالیان اضافه کرد: در این میان 
شهروندان توقع دارند که دولت نیز به تعهدات خود در این زمینه توجه 
کرده و یاری رسان شهروندان این مناطق باشد و وام مسکنی که بانک 
مسکن ارائه می کند میزان سود آنرا طبق تعهد خود کاهش داده و به 
نحوی کمک کننده و محرک مناسبی برای تشویق در این زمینه باشد.

وی تصریح کرد: عدم ایجاد انگیزه مناسب برای ساکنان این مناطق به 
دلیل سود نزدیک 1۸ درصدی بانک مسکن برای ساخت باعث شده 
است که شهرداری نیز در زمینه توسعه و تعریض هسته مرکزی شهر که 
مسئله بسیار مهم برای این مناطق است کاملا موفق نبوده و هم وجود این 
ساختمان های فرسوده در صورت بروز حوادث طبیعی مانند زلزله، امکان 
امداد رسانی و... را به حد بسیار پایینی در این مناطق کاهش خواهد داد.

اخبــار

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: 
پیش از پیروزی انقلاب اسلامی ایران، درصد باسوادی در قم 

47 درصد بود که امروز به ۹1 درصد رسیده است. 
سید محمدرضا هاشمی روز چهارشنبه در جلسه شورای 
پشتیبانی سوادآموزی قم در سالن جلسات استانداری اضافه 
کرد: جامعه زنان باسواد در قبل از انقلاب در قم 34 درصد 
بود که الان به ۸7 درصد و آمار جامعه مردان نیز از 64 

درصد به ۹3 درصد افزایش یافت. 
وی تشکیل نهضت سوادآموزی را یکی از دستاوردهای 
انقلاب اسلامی برشمرد و ادامه داد: آمار باسوادان در شهر 
53 درصد بوده و درحال حاضر به ۹۰ درصد و در روستاها 
نیز از 3۰ درصد در قبل از انقلاب، به ۸۰ درصد رسیده 

است. 
وی با بیان اینکه در سال 13۹۰ در استان قم تعداد بی 

سوادان 44 هزار تن بود، اعلام کرد که این رقم در حال 
حاضر به 33 هزار تن کاهش یافته است و امیدوار هستیم 
بی سوادی در استان ریشه کن شود و جشن بی سوادی را 

در قم برگزار کنیم. 
هاشمی با اشاره به اینکه برای آموزش قشرهای مختلف 
جامعه نیازمند توجه به امر سوادآموزی هستیم، گفت: در 
ایام ماه های محرم و صفر می توانیم از ظرفیت مبلغان به 

منظور توجه مردم به مساله سوادآموزی استفاده نماییم. 
قم  استانداری  اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی  معاون 
خاطرنشان کرد: باید در روستاها نیز از ظرفیت دهیاری ها 

در این مساله استفاده شود. 
وی از اعضای شورای پشتیبانی سوادآموزی استان قم 
خواست تا طرحی را برای کاهش بی سوادی در استان تهیه 
و تدوین کنند و نیز جلسه های این شورا به صورت ماهانه 

برگزار گردد.وی بااشاره به اینکه استان قم درامر سوادآموزی 
می تواند الگو درکشور باشد، بیان کرد: باید چهره های موفق 
جامعه را که از نهضت سوادآموزی شروع کرده اند و امروز 
به درجه های بالای علمی و اجتماعی رسیده اند، به مردم 

معرفی کنیم. 
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: 
اگر سطح سواد و آگاهی مردم را افزایش بدهیم، این مساله 
در همه امور و حوزه های گوناگون نقش بسزایی خواهد 
داشت. هاشمی در بخش دیگر سخنان خود با تبریک اعیاد 
قربان و غدیر و هفته دولت و با گرامیداشت یاد و خاطره 
شهیدان و رشادت های رزمندگان در هشت سال دوران 

دفاع مقدس؛ بر پیروی از راه شهیدان تاکید کرد. 
دوم تا هشتم شهریورماه به عنوان هفته دولت نامگذاری 

شده است. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم: 

باسوادی در قم به 91 درصد رسید 


